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Sörfesztivál harmadszor 

Öszi verőfény — vidám hangulat 
Harmadik éve már, hogy a 

mohácsi Bartók Béla Művelő-
dési Központ összefogva a Dó-
zsa György utcai Sörözővel 
(Sétány) új hagyományt terem-
tett minden év szeptemberére, 
a Sörfesztivált. Idén szeptem-
ber 19-20-án kb 2500-an vettek 
részt a mulatságon. Mindkét 
napon estére hágott a hangulat 
a tetőfokára és a létszám is ek-
kor tetőzött. A két egybeépített 
sátorban és a szabad ég alatt 
egyszerre 8-900-an tudtak leül-
ni. Bizony esténként már szűk-
nek bizonyult az egykori 
Szücsy-villa udvara, a Sörfesz-
tivál kinőtte magát. 

Soós Csaba és gárdája a 
csúcspontokon alig győzte a ki-
szolgálást, így még a Művelő-
dési Központ igazgatója, Lehel 
György is besegített a pult mö-
göt t S bizony T. Nagy Károly, 
a Kft társ is szorgosan rótta a 
kilómétereket a padsorok kö-
zöt t tálcával a kezében. 14-15 
féle sört mértek és a Francia 
Pékség sütemény választéka is 
siker volt. Természetesen „ko-
molyabb" ételeket is fogyaszt-
hatott az egyész napra érkező 
vendég. 

A szombati napon a prog-
ram az ifjúságnak kedvezett. 
Délután 2 órától váltották egy-
mást a jobbnál-jobb zeneka-
rok: a Holliday, a Sing, a Boo-
gie, a Mixer s az esti sörbált 
játszó Dolina. A műsort 3-szor 
is színesítette discotánc bemu-
tatóval az Ipari jazz balett cso-
portja. Este 9-től a Showder 
duó humorának, zenés paródiá-

jának tapsolt a közönség, a rá-
adás pedig Szomor György, a 
Moho Sapiens énekese volt. A 
13 nevezővel megrendezett sö-
rivó versenyt Fleischmann At-
tila nyerte. A nap műsorvezető-
je Jäger Vilmos volt. 

A vasárnapi fesztiváli ka-
valkádban felléptek: amajsi fú-
vószenekar, a véméndi ének— 
és táncegyüttes, a mohácsi ha-
gyományőrző cigánytánccso-
port, a nagynyárádi német gye-
rekcsoport, Mohács—-, Palota-
bozsok—, Somberek Ifjúsági 

Fúvószenekara, a Mohács 
táncegyüttes, a Zora táncegyüt-
tes, a bajai Odeon Színház, s az 
esti talpalávalót játszó Kara-
vanka zenekar, volt tombola és 
sörivóverseny (győztes: Ró-
zsafi Tibor) s végül Erotic 
show a férfiak örömére. Mű-
sorvezető Gráf Vilmos és Al-
rutz Ferenc voltak ezen a na-
pon. Látványos újdonsága volt 
az idei fesztiválnak a Fakón 
Ford és a Bilia Autószalon be-
mutatója 7 autóval, valamint a 
sörözőtől a Dunapartig járó lo-

vasfogat. Gyerekeknek is gon-
doskodtak játékokról a rende-
zők: volt légvár, kisautó, kör-
hinta, céllövölde, halászat, sze-
rencsekerék, festészet, és erős 
embereknek kecskebak-iökó 
izomfejlesztő, s persze lehetett 
venni lufit, játékot, édességet. 
Volt minden, csak vastag buk-
sza kellett hozzá. A rendez-
vény szponzorai: a Rakfor Bt, 
a Bóly-Gó Kft, s a Mayer 
Nyomda voltak. 

KP 

Félidőben az önkormányzat 

Szabados Sándor: Eddig nem sok eredményről tudok beszámolni 

Grain Ferenc: Nem keli szégyenkeznünk eddigi munkánk miatt 
Szabados Sándor 
képviselő 

— SZDSZ támogatással 
lettél képviseld, ellenzékinek 
tartod magad, befolyásol ez té-
ged a megnyilvánulásaidban? 

— Nem. Megnyilvánulása-
im sohasem pártérdekeket, ha-
nem mindig a város érdekeit 
szolgálták. Cselekedeteimnél 
és megnyilatkozásaimnál min-
dig az igazságra való törekvés 
vezérel. Abból indulok ki, 
hogy ami nekem nem jó, az 
nagy valószínűséggel másnak 
sem jó! Sohasem az önös érde-
keimet nézem, hanem mindig 
„csapatban" — család, munka-
helyi kollektíva, város, város és 
régiója, megye, demokratikus 
•ország — gondolkodom. 

— Kérlek, értékeld az el-
múlt 2 év testületi munkáját s 
benne a sajátodat is! 

— Képviselői munkámat 
közepesnek értékelem. Kissé 
csalódott vagyok úgy magam-

mal, mint képviselőtársaimmal 
szemben. Ennél a munkánál 
sem elég alelkesedés, ajószán-
dék, még számos más dolog is 
kell! Elsősorban szakértelem, 
amely állhat a személy felké-
szültségéből, de állhat a külső 
szakértő által történt felkészí-
tésből. Na, ilyet még nem volt 
módom személyesen igénybe 
venni! De úgy gondolom, hogy 
a testület sem tudott ezzel kel-
lően élni! Máskülönben minek 
tudható be, hogy a Batra cég-
gel előzetesen letárgyalt meg-
állapodások meghiúsultak?! A 
volt Csemege helyén a gyors 
lebontást követően foghíj 
van?! A pártházat, melyet az 
akkori kormány 

1047/1990Л П. 21/MT. számú 
határozatával egészségügyi és 
oktatási célra tartott hasznosít-
hatónak, 114 milliós felértéke-
lés után 80 millió Ft-ért elad-
tuk! Ugyanakkor a munkanél-
küliség állandóan növekszik. 

Az, hogy épült egy villanyren-
dőr és egy buszpályaudvar, 
elég kevés! Nem dicsekedhe-
tünk a céltámogatások elnyeré-
sével sem, ami szerintem a nem 
kellő előkészítettség következ-
ménye. 

— Szerinted miken kere-
sendők a működés zavarainak 
okai? 

— A várost a testületnek 
kell vezetni a polgármester irá-
nyításával. Már egy éve megje-
lent a hatásköri törvény, meg-
alakultak a szakbizottságok, de 
a Polgármester úrnak és a Hi-
vatalnak nincs elképzelése ar-
ról, hogyan és mivel tudnánk 
segíteni az apparátus munkáját. 
Kellene, hogy legyen a testület 
által jóváhagyott, olyan közép-
távú tervkoncepció a városüze-
meltetésre, melyre az éves fel-
adattervek épülhetnének, de 
sajnos ilyen nincs! 

A testületi munkát az eló-
készületlenség és a kapkodás 

jellemzi. Olyan előterjesztése-
ket kapunk, amitől a polgár-
mester és a hivatal azt várja, 
hogy mi a testületi ülésen talál-
juk ki a megoldást! Hát ebből 
adódnak a másfél—két órás 
polemizálások, s ezeket a Pol-
gármester úr esetenkénti napi-
rendi pontonként többszöri 
összefoglalói csak nagyon las-
san viszik előre! 

— Tudnál aktuális, konkrét 
példákat is mondani? 

— Igen. Egy ilyen fontos 
dolog, mint a helyi adók beve-
zetésének előkészítése 3 és fél 
hónappal az év vége előtt, se-
hogy sem áll! Pedig ez vélemé-
nyem szerint 2-3 hónapot is 
igénybe vesz. Hol van a jegyző 
úr által a struktúra kialakítása-
kor vázolt „legnagyobb adófi-
zetők tanácsa"? Kezdtünk-e az 
ott és akkor felsoroltakkal va-
lamit? Eddig nem sok ered-
ményről tudunk beszámolni! 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

A tartalomból: 

interjú Grain FerencœijZ old) 
Lomiak Mohácson(3, aid) 

Amondó Nézőpont {4M.) 
Dàn-Мадуаг Baráti Társaság (5. aid.) 

Ügyészségi bkek {6. akt.) 
Föfdérverési ШпШ6к(7. old} 

Az „Europa" — Club Mohácson 
Történelmi megemlékezés katonai tiszteletadással 

Tábori mise az Emlékparkban 

Történelmi kirándulásra Magyarországra érkezik a bécsi ille-
tőségű „Europa" Club 150 fős küldöttsége 1992. szeptember 
25-26-27-én. Útjuk során Pécsett, Szigetváron és Mohácson töltik 
a legtöbb időt. Történelmi—honismereti célú látogatásuk befeje-
ző állomása Mohács. A Történelmi Emlékparkban figyelemre-
méltó főhajtásra készülnek azon hősök emléke előtt, akik annak 
idején a keresztény Európát védték a muzulmán hadak, az iszlám 
hódítása ellen. 

Szeptember 27-én délelőtt fél 9 órakor Kuti István, Mohács 
polgármestere fogadja a vendégeket, majd Dr. Marosi Endre 
hadtörténész ismerteti a mohácsi csata és csatatér történetét. 10 
órakor tábori misét celebrálnak Csősz István vezetésével a ven-
dégekkel érkező egyházi személyek. Ezt követően Katonazenekar 
és díszszázad közreműködésével kezdetét veszi az ünnepi meg-
emlékezés, a történelmi zászlók behozatalával és felállításával. 
Megnyitót mond Kuti István polgármester, majd a Honvédelmi 
Minisztérium képviseletében Dr. Entz Géza államtitkár és Kafka 
Emil alezredes mond beszédet. Az ünnepség Bánffy György 
színművész szavalatával és koszorúzással folytatódik, majd a 
szózat elhangzásával, zászlóbevonással, díszmenettel zárul. A 
különleges rendezvény nyilvános, minden mohácsi és környéki 
érdeklődőt szívesen látnak. Különbusz indul 9.30-kor a Széchenyi 
térről. 

Köveskuti Péter 

Bensheimi tudósítás 
Szeptember 4-től 7-ig Bensheimben tartózkodott városunk egy 6 

tagú delegációja,eleget téve a bensheimi és mohácsi Városháza kö-
zötti, — évente sorrakerülő — véleménycserének. Az apropót idén a 
bensheimi nagy borfesztivál adta.ahová hivatalos volt 5 ország part-
nervárosának önkormányzati delegációja(01aszország,Franciaor-
szág.Anglia,Spanyolország,Magyarország).Ez a látogatás egy folya-
matos kapcsolattartás része volt,hiszen a bensheimiek eddig is igen 
sok segítséget nyújtottak városunknak:Rókus óvoda újjáépítése(eh-
hez egyébként újabb 3000 márkával járultak hozzá),menekültek tá-
mogatása/hogy csak egv-két dolgot emeljünk ki/.A mostani kiutazás 
szakmai vonatkozásban hármas célú volt: 

1,munkalehetőségteremtés mohácsiaknak Németországban 
2,tőkebevonás városunkba 
3,magyar(mohácsi)vendéglő beindítása Bensheimben 
1.A Bonni Szövetségi Munkaügyi Minisztérium és a Magyaror-

szági Munkaügyi Minisztérium között 1989 óta létezik egyfajta kap-
csolat,amely 1500-ban szabályozza az évenként — magyaroknak— 
kiadható munkavállalási engedélyek számát.Miután ez Budapesten 
keresztül bonyolódott ezidáig,hozzánk már el sem jutott(egyébként is 
csupán városunk munkanélkülijeinek száma meghaladja az 1500 
fót).Bensheim a segítségünkre sietett és az б közvetítésükkel felvettük 
a kapcsolatot a Bonni Minisztérium kölni kirendeltségével.Ha mi 
konkrétan megjelöljük,mil yen szakmákban milyen igényünk van,ak-
kor azt ők besorolják,és a mohácsiak elsőbbséget élveznének Bens-
heim térségében.Ezt a tárgyalást még itt Mohácson kezdeményezték 
városunk vezetői(amikoris Mohácson látták vendégül a bensheimi 
küldöttséget),és kiutazásuk egyik célja az volt,hogy ezt be is fejezhes-
sék. A kölni kirendeltség által nyújtott lehetőség 3 lényeges eleme: 

—a 18 évet betöltött ipari tanulókat továbbképzésben részesítik 
— munkalehetőséget biztosítanak számukra 
— 36000 márkás kölcsönt is adnak nekik,hogy hazatérve vállal-

kozásba tudjanak kezdeni 
Feltételeik,hogy a 18. életévét betöltse a munkavállaló,hogy szak-

mája legyen,és beszéljen németül.A mi feladatunk ezekután.hogy 
felmérjük az igényeket,illetve az Ipari iskolában be kell vezetni a 
nyelvoktatást. 

2. Egy ajánlatot máris kaptunk: egy mosóberendezéseket gyártó 
cég szívesen települne át Mohácsra. Folytatás a 2. oldalon.) 
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Szabados Sándor: Eddig nem sok eredményről tudok beszámolni 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

Már most látom előre a 
kapkodást az évvégén, hogy a 
költségvetés összeálljon. Csak 
a hivatali apparátus szakszerű 
munkájának köszönhető, hogy 
eddig nagyobb fennmaradások 
nem voltak! 

A régióban elfoglalt helyze-
tünkkel'sem dicsekedhetünk, mert 
a több mint egy éve húzódó vízbá-
zis bővítéshez, vagy a kórház mű-
ködtetéséhez a kömyezö községek 
támogatását egyáltalán nem vagy 
csak csekély mértékben tudtuk 
megszervezni! A megyei és orszá-
gos sajtóba lassan már csak akkor 
kerülünk be, ha a menekült tábo-
rokba illusztris vendégek érkez-
nek. 

— Mi napjaink legégetőbb 
problémája szerinted? 

— Kevesen tudnak róla—nem 
kapott eddig megfelelő nyilvános-
ságot—, hogy a Kárpótlási törvény 
végrehajtása kapcsán nincs elég 
föld a kárpótlásra jogosultaknak. A 
Baranya Megyei Kárrendezési Hi-
vatalnak 51.890,24 aranykorona 
értékben jelentettek be földügyek-
ben kárigényt, melyhez még hozzá 
kell tenni azt az ismeretlen számú 
beköltözőt, kinek kárigénye lak-
hely szerint e városban jelentkezik. 
Az Új Barázda TSZ tagjai reszére 
a város legjobb földjeiből 10-10 
hektáronként őszesen 3500 hektár 

méretett ki 34.196 aranykorona ér-
tékben az 1987. évi földtörvény 
alapján. Csak éppen arról a lénye-
ges elemről .feledkeztek" meg, 
hogy a törvény az akkori földérté-
kesítést a magángazdálkodás elő-
segítésére hozta létre. Az 1990 ta-
vaszán létrejött jogügylet formai-
lag sem tiszta, mert a városi Föld-
hivatalhoz a TSZ által beterjesztett 
okmányokban utólagos átjavítga-
tások vannak, melyek jogilag meg-
kérdőjelezhetők. 

Tudomásom szerint a 10-10 ha 
300Ft/Ak értékben lOévi részletre 
eladott szántóföldön senki sem 
folytat magángazdálkodást, mert 
az eladásnak nem ez, hanem a ha-
talom átmentése volt az igazi célja! 
A vagyon jutányos áron földhöz 
jutott TSZ-tagok mindenkori sza-
vazatát lehet így hívni. A helyi ká-
rosultak előtt ismereteim szerint 
két alternatíva áll, vagy felül-
vizsgálja a Kárrendezési Hivatal és 
a Földművelési Minisztérium az 
akkori földjuttatást és törvénytelen 
eljárást állapít meg, mivel a termő-
földet nem magángazdálkodásra 
vették ki, s visszavonatja a jogü-
gyeket. Vagy a városi Képviselő 
Testület a helyi Földrendező Bi-
zottság javaslatára bírósági keres-
lettel támadja meg a TSZ kétes 
földakcióját. Véleményem szerint 
ezt a problémát a polgármesternek 
vagy az alpolgármesternek már a 

testület elé kellett volna teijeszte-
nie, mert az Érdekegyeztető Fórum 
1992. április 23-i összefoglaló je-
lentésében erre a Polgármesteri Hi-
vatal vezetőinek figyelmét írásban 
felhívta. 

A kárpótlásra jogosult föld-
igénylők és a jutányosán földhöz 
jutott TSZ-tagok között feszültség 
alakulhat ki, amit valakinek fel kell 
vállalni. A Baranya Megyei Kár-
pótlási Hivatal kivárása miatt erre 
a képviselőtestületnek kell vállal-
koznia, ugyanis a Földrendező Bi-
zottság csak a meglévő földet tudja 
kiosztásra rendezni. Mivel kioszt-
ható föld nincs, így nincs mit ren-
dezni. A kialakult helyzetet az in-
tézkedési javaslattal együtt a testü-
let elé kell terjeszetni. 

— Az építési—közlekedési, a 
vállalkozási és az egészségügyi 
szociális bizottság tagja vagy. Mi a 
véleményed a bizottságok munká-
járól? 

— A bizottságok elnökei, bi-
zottságaik számára éves munkater-
vet készítettek és megpróbálták el-
fogadtatni a testülettel. Sajnos eze-
ket a polgármester javaslatára lesö-
pörték képviselőtársaim. Úgy gon-
dolom, hogy a vezetésnek sokkal 
jobb egy-egy langyos bizottság, 
amely itt-ott javasolgat, és vagy 
odafigyelnek rá, vagy nem, mint 
egy aktív szakbizottság, megfelelő 
előre elkészített feladattervvel, 

amely a testület elé terjeszett prob-
lémákkal számon is kérhet bizo-
nyos intézkedéseket, vagy azok el-
maradását. 

— Úgy tűnik, nem vagy elége-
dett egyes képviselőtársaiddal. 

— A képviselő a testületi mun-
kában a többségnek jó, városi érde-
keket és nem párt vagy pláne nem 
magánérdekeket kell, hogy képvi-
seljen. Név, hely, időpont megne-
vezése nélkül kívánom megemlíte-
ni, hogy e tekintetben nincs minden 
rendjén. Az úgynevezett rámenő-
sebb képviselők körzetében több 
minden épül, de a város főutcájá-
nak jó karba helyezése, a temető-
höz megfelelő gyalogút kiépítése, 
a város belvízlevezetési befogadó-
inak rendbetétele, az autóbuszfor-
galommal érintett útvonal megfe-
lelő biztonságos paraméterekkel 
való átépítése ellenben „pénz hiá-
nyában" elmarad. Jövőre a jubileu-
mi évfordulóra is jobban kellett 
volna koncentrálni. Polgármester-
nek, emlékbizottságnak, szakbi-
zottságnak, mindenkinek, aki érin-
tett. 

A szociális problémák kezelé-
se is elég sok gondot vet fel. Az 
eseti segélybérek eldöntése is a 
Polgármester úr hivatalánál össz-
pontosul. Nem ismerem más váro-
sok gyakorlatát, de úgy érzem, 
hogy nem a segélyezés elbírálása a 
polgármester legfontosabb felada-

ta! Tessék megnézni a városháza 
folyosóján álldogáló és bebocsá-
tásra váró tömeget. Azt, hogy ki 
kapott és mennyit, hányszor, a leg-
rászorultabbak kapják-e —persze 
lehet, hogy nem is jelentkeztek, 
mert szégyellik, vagy nem is tud-
ják— nem firtatom. Meg kell je-
gyezném, hogy megválasztásunk 
után is úgynevezett szociális érzé-
kenységgel megáldott képviselők 
egy része felmérést készített az 
igazgatási osztály szociálpolitiká-
val foglalkozó osztály munkatársa-
inak, amely két éve az osztályon 
van, de feldolgozásról még most 
sem tudunk. 

Az apparátusi struktúra kiala-
kítását a jegyző úr végezte, nagy 
súlyt helyezve az önkormányzat 
vállalkozási tevékenységére. Az 
eredmények lehangolóak! 

Nemzeti és városi ünnepeink 
színvonala is sok kívánnivalót 
hagy maga után, ilyenek a városi 
intézmények, üzemek fellobogózá-
sának elmaradása, az ünnepsége-
ken résztvevők kis száma, a meg-
felelő szónok felkérése, s az egész 
összefogása. 

— Mit vársz a visszalévő két 
évtől? 

— Elsősorban békét Horvátor-
szágban és Boszniában, hogy a me-
nekültek visszatérhessenek ottho-
naikba és az általuk használt objek-
tumokat megfelelően hasznosít-

hassuk. Azt, hogy jó előkészítéssel 
több céltámogatást sikerül váro-
sunknak megszerezni. Azt, hogy a 
kórház tüdőpavilonja rekonstruk-
ciójának I. üteme címzett támoga-
tásból elkészül. A horvátországi 
béke kapcsán sok munkanélküli-
nek jut munkahely Pélmonostor, 
Eszék és környékének újjáépítésé-
ben. Az, hogy az oktatás megújul, 
a fiatalokban csökken a féktelen-
ség. Azt, hogy a város 900 éves 
évfordulóját sikerül méltóan meg-
ünnepelni. Azt, hogy sikerül az ál-
lami lakások nagyobb részét priva-
tizálni és a befolyó összegekből 
tudnak lakásfelújításokat végeztet-
ni. Azt, hogy sikerül olyan adókat 
kivetni, amelyek nem vezetnek a 
vállalkozások ellehetetlenülésé-
hez, s a befolyt összegekből szo-
ciális rászorultság alapján olyan 
támogatást tudunk adni, hogy ne 
fázzon senki, és sikerül a legjob-
ban rászorultaknak naponta egy-
szer meleg ételt adni. Azt, hogy 
nem káoszt, hanem eredményeket 
sikerül letennünk az utánunk jövő 
városi vezetés asztalára! 

—Köszönöm a beszélgetést, ki 
legyen a következő? 

— Grain Ferenc képviselőtár-
samnak adom át a szót. 

Grain Ferenc: Nem kell szégyenkeznünk eddigi munkánk miatt 
— Képviselő úr! Ön a rend-

szerváltás tevékeny részese volt, 
a mohácsi MDF szervezet alapí-
tójaként, s az első elnökeként. 
Úgy alakultak-e a dolgok, ahogy 
Ön képzelte? 

— A kérdés első felére vála-
szolva azt kell mondanom, hogy 
1988 második felében Mohácson 
én voltam az első és egyetlen „fe-
kete bárány" —egészen a követ-
kező év második negyedének 
kezdetéig— aki valamilyen „al-
ternatív" csoportosulásnak tag-
nyilvántartásában szerepelt. Le-
zsák Sándornak a Magyar Nem-
zetben megjelent egyik írására fi-
gyeltem fel, mely az 1987-ben 
megalakult MDF-re, —mint 
mozgalomra— hívta fel a figyel-
met Jómagam, aki ifjúkorom óta 
a politikai pluralizmusnak va-
gyok híve, rögtön jelentkeztem 
Laki teleken, mert az MDF célki-
tűzései nagyon tág teret adtak a 
demokrácia megvalósulásának 
— már ami a „hogyan?" kérdést 
illeti. 

1989 tavaszán alakult meg a 
mohácsi szervezet, amelynek 
ügyvezető elnöke, majd elnöke 
lettem, mely tisztségről 1990 
nyarán mondtam le, más irányú 
elfoglaltságomra való tekintettel. 

Ami pedig a kérdés második 
részét illeti, arra a válasz: igen is, 
nem is. Helyes irányban alakulf, 
hogy az ország mentes az idegen 
megszállástól; függetlenné vált; 
külkapcsolataink jónak mondha-
tók, úgy politikai, mint gazdasági 
téren —különösen a környező, 
volt szocialista országokkal 
összehasonlítva; a privatizáció 
—ha lassan is, de — j ó irányban 
halad. Nem tartom jónak azon-
ban azt, hogy a társadalom —úgy 
a nyomtatott, mint az elektroni-
kus sajtó hatására— elkesere-
dett, csüggedt, világvég hangula-
tú; életszínvonala össze sem ha-
sonlítható a második világháború 
végének szegénységével, azon-
ban az akkori idők társadalma 
mégis akart egy szebb világot te-
remteni. Nem rajta múlott, hogy 
a kommunizmus „mennyorszá-
ga" helyett a szocializmus 22 
milliárd dolláros csődje jutott ne-
ki osztályrészül. Ennek ellenére 

— Mohácson is — több nyugati 
autó és vikendház tulajdonos 
van, mint kukában turkáló nincs-
telen. Ami viszont elkeserít, az a 
közrend —helyesebben a köz-
rendetlenség— állapota: a közte-
rületeket elborító materiális sze-
méttől kezdve, az egyénből 

egyeddé süllyedt emberek trágár 
és káromkodó beszédén keresz-
tül, az elszaporodott tolvajláso-
kig, sőt gyilkosságokig. (Úgy lát-
szik e téren is a demokráciák 
„mintaképét" követjük: a mozi és 
a TV krimi filmjei bői is ez derül 
ki.) 

Egyébként politikai hitval-
lásként Kölcseyvel vallom: 
„Csak a gonoszt ne tűrd, egyéb-
ként az ellenkező véleményt, ha 
kell ostromold, de azt, vagy éret-
te birtokosát gyűlölnöd, igazság-
talanság." 

— Konkrétan ez a mohácsi 
képviselőtestület hogyan vizsgá-
zott az eltelt 2 évben? 

— Ha azt válaszolnám, 
hogy: jelesre, nem mondanék 
igazat; ha elégtelent mondanék, 
az sem lenne igaz. Jó közepest 
adnék eddigi munkánkra, ha te-
kintetbe vesszük, —és miért ne 
vennénk?— hogy a testület zöme 
nem profi, hanem amatőr ebben 
a munkában. Azt hiszem nem 
kell szégyenkeznünk eddigi 
munkánk miatt. A kitűzött célo-
kat elértük — amire lehetősége-
ink megvoltak. Teljesíthetetlen 
célt ki sem tűztünk magunk elé. 
Ez eddig jó osztályzatot érdemel. 
De lerontja a jegyet, hogy ho-
gyan értük el a célt: az, hogy sok-
szor „vita vitáért" órákat tartot-
tunk; hogy sokszor politikai 
presztízs—szemlélet uralkodott 
el köztünk — amit mellesleg sza-
márságnak tartok, ha a város ér-
deke, egy csoport, vagy egyes 
személyek érdeke forog kockán, 
amelyet, vagy akiket egyformán 
kellene megítélni a testületnek 

Emlékszem, a választások 
előtt a helyi „MDF Újság "-ban 
.Pártpolitikától mentes várospo-
litikát" c. írásunkban úgy fogal-
maztunk, hogy „a városháza kü-
szöbén, a cipőről lerázandó por-
ral együtt hagyjuk a falakon kívül 
a pártpolitikát is." Hát én töredel-
mesen bevallom, hogy ez nem 
mindig sikerült nekem. (Másnak 
sem; akármennyire akarja elhi-
tetni, hogy csak a másik a hibás.) 
Mindennek ellenére a .közepes" 
osztályzatot fenntartom. 

— Ennek a testületnek egyik 
mélypontja a polgármester le-
mondatási kísérlete volt. Akkor 
Önök, a koalíciós pártokat rep-
rezentáló képviselők mellette 
szavaztak. Ön elégedett a Pol-
gármester úr és a Hivatal mun-
kájával? 

— Jól mondja Főszerkesztő 
úr: a polgármesterlemondatás 

valóban mélypontja volt a testü-
let „munkájának". Ráadásul pont 
azok kísérelték meg, akiknek a 
javaslatára választottuk meg Kú-
ti Istvánt a város vezetőjévé. Ne-
künk —a koalíción belüli képvi-
selőknek— volt jelöltünk, mi-
előtt a jelenlegi polgármester ne-
ve szóba került volna. Szavazás 
alapján azonban a többség győ-
zött; a demokratikus alapon meg-
választott polgármestert minden 
ellenérzés nélkül fogadtuk el, 
hisz többünknek volt jó — isme-
rőse. Ezért váltott ki belőlünk 
megdöbbenést, amikor váratla-
nul, mondvacsinált ürügyekkel 
akarták lemondásra kény-
szeríteni. Az ellenoldal is tisztá-
ban volt vele, hogy a polgármes-
ter —ugyanúgy mint ők is— 
minden előtanulmány nélkül vál-
lalta a közhivatali teendőket. 
Márpedig ebben az esetben, a 
képviselők részéről segítségre 
szorul, nem pedig mellőzésre, 
félreállttásra. A mellette való ki-
állást erkölcsi kötelességnek tar-
tom — és tartjuk mindnyájan, 
akik mellette szavaztak. 

A Főszerkesztő úr harmadik 
mondatában feltett kérdésre kér-
déssel válaszolok: a Polgármes-
ter úr elégedett lenne a munkájá-
val, ha őt kérdezné meg? Bizo-
nyára azt mondaná, hogy nem. 
Mint ahogy mi sem lehettünk 
megelégedve a mi munkánkkal 
sem Ellenkező esetben „jelest" 
adtam volna eddigi működé-
sünkre. Szerintem a polgármes-
ter és a képviselőtestület munká-
ja nem választható el mereven, 
csak együttesen lehet megítélni 
működésünket Meglátásom sze-
rint félreérthetetlen szándékos-
ság rejlik amögött, ha egy képvi-
selő önmagát —álszerényen— 
felértékeli a polgármester, vagy 
képviselőtársai rovására. A mi 
munkánk team—munka; a Pol-
gármesteri Hivatal munkáját 
csak így szabad értékelni. Állí-
tom, hogy egyesek megnyilatko-
zásával ellentétben, a Tanács— 
rendszerben sem születtek szak-
tudással a város tisztségviselői. 

— Ön mit tartana fejlődés-
nek a város életében? 

— A következőket: az ön-
kormányzati élet kezdetén java-
soltam, hogy Hivatalunk legyen 
vállalkozó. Mindenekelőtt az 
alapvető élelmiszerek: a tej és a 
hús legyen a város kezén. Tej-
csarnok és vágóhíd létesítésével 
jól jáma a lakosság, az önkor-
mányzati vállalkozás is, és jól 

járnának a város és környék gaz-
dái és átalakuló szövetkezetei is. 
Javaslatomat nem fogadta el a 
testület. 

Fejlődésnek tartanám az inf-
rastruktúra (út, csatorna, gáz, te-
lefon, stb.) jelenleginél gyorsabb 
ütemű kiépítését, létrehozását. 

Örvendetesnek tartanám, ha 
a munkahelyteremtő vállalkozá-
sok alakulása folytán városunk a 
legkevesebb munkanélkülit 
mondhatná magáénak. 

A legnagyobb fejlődést 
azonban akkor mutatná váro-
sunk, —és ehhez pénz sem szük-
ségeltetik— ha utcái, terei a vá-
ros polgárai rend és tisztaságsze-
retetéből európai mértéket ütné-
nek meg; a pihenésre kihelyezett 
padok háttámláin nem ülnének az 
ülőkét cipővel taposó fiatalok; a 
fiatal fákat nem tördelnék ki 
energiájukkal nem bíró, de 
gyógypedagógiai szintet sem el-
érő suhancok; ha egyes középis-
kolás fiúk és lányok (!) felül tud-
nának emelkedni a legiskolázat-
lanabb, alpári terminológiájuk 
fölé. A rendőrség pedig tényleg 
legyen a „rend őre" — mint 
ahogy a „békebeli békében", a 
harmincas években volt. A mind-
inkább szétmálló közrendet csak 
egy határozott, kemény fellépésű 
rendőrség képes megvédeni. 

— Hamarosan terítékre ke-
rül az 1993-as költségvetés. A 
pénzügyi bizottság tagjaként és 
tanult szakmája alapján mit vár, 
lesz-e gazdasági fellendülés jö-
vőre a városban? Mik a jövő évi 
költségvetés összeállításának 
sarkalatos pontjai? 

— A szakbizottságok alaku-
lásakor három szakbizottságnak 
—így a pénzügyinek is— tagja 
voltam. Időközben bekövetke-
zett betegségem —mely verbális 
zavarokat is okozott— arrakény-
szerített, hogy lemondjam a 
szakbizottságokban való részvé-
telemet, mely részvétel azonnali 
állásfoglalást és megokolást kö-
vetelt meg tőlem, s mely követel-
ménynek még most sem tudnék 
eleget tenni. Jelen helyzetemben 
csak a szakbizottságok által tár-
gyalt anyaghoz jutok hozzá, s így 
ezek után szoktam írásban beter-
jeszteni a tárggyal kapcsolatos 
hozzászólásomat, javaslatomat. 

Mivel a témáról a szakbizott-
ság vezetője: Májer Árpád már 
beszámolt, én csak kiegészíteni 
tudom azt. Rögtön az elején, én 
is sajnálatosnak tartom a jövő év-
ben minden valószínűség szerint 

bevezetésre kerülő helyi adókat. 
Képviselőtársammal ellentétben, 
én nem tartom helytelennek, 
hogy már az idén nem vezettük 
be. Már csak azért sem, mert a 

. város polgárai egy évig lélegzet- ' 

. hez jutottak, miközben a környe-1 
ző községek lakói egyfolytában 
adóztak. A kétkulcsos AFA-
rendszer bevezetése valóban te-
her lesz, különösen súlyos a kis-
keresetűekre és a kisnyugdíja-
sokra nézve. Ezek részére feltét-
lenül szociális biztosítékokat kell 
találnia a kormánynak, vagy az 
önkormányzatoknak. Az orszá-
gos rendelettervezetben viszont 
üdvözölni tudom a családi pótlék 
megadóztatását, mivel a magas 
jövedelmű szülőket megadóztat-
ja, hogy a kisjövedelmű csalá-
doknak nagyobb pótlék jusson. 

Hogy jövőre lesz-e gazdasá-
gi fellendülés városunkban? Az 
sokmindentől függ: a polgárok 
vállalkozó kedvétől, a munkahe-
lyek szaporodásától, az infláció 
további mérséklődésétől, a hitel-
kamatok csökkenésétől, az ál-
lampolgárok, intézmények, vál-
lalkozások vásárlási és beruházá-
si kedvétől (lehetőségétől), és 
nem utolsósorban a bel— és kül-
politikai helyzettől. 

A jövő évi költségvetés — 
így annak sarkalatos pontjai 
sem— nem ismertek még előt-
tem, mert nem került még kipos-
tázásra. 

—Milyen a kapcsolata a vá-
lasztópolgárokkal? Van-e ér-
demleges lakossági kontroll? 

— A lakosság saját ügyeinek 
intézése terén, az országos sajtó 
által megkívánt szinten: a legtel-
jesebb közömbösség állapotában 
van. A közmeghallgatásokon 
több képviselő van jelen, mint az 
érdeklődő polgár. De a lakosság 
legnagyobb része —tisztelet a ki-
vételnek— sem vesz annyi fárad-
ságot, hogy véleményét más mó-
don (írásban, üzenetben, stb.) jut-
tassa el képviselőjéhez. A határo-
zatok megszületése után aztán 
van, —hallottunk ilyet is— hogy 
nem a legszebb jelzőkkel illetik a 
testületet —etikátlanul— olyan 
városlakók, akiknek módjukban 
lett volna kifejteni véleményü-
ket, de nem tették. A két év alatt 
kb 8-10 választóm keresett fel 
ügyes-bajos dolgával, akiknek 
problémáit vagy megtárgyalta a 
testület, vagy közvetlenebb úton 
volt elrendezhető ügyük. Kör-
nyezetemre, ismerettségi köröm-
re és hallomásra hagyatkozom. 

amikor a testületi szavazásnal 
felemelem a kezem. No, meg lel-
kiismeretemre. 

— Az elkövetkező kél évben 
mik a legfontosabb feladatai a 
képviselőtestületnek, Ön szerint? 

— Elsősorban a közömbös, 
de utólag véleménnyel bíró pol-
gárok szemét kellene felnyitni, 
hogy saját maguk tehetnek róla, 
ha sorsuk nem a megfelelő mó-
don folyik Most nem hivatkoz-
hatnak arra, hogy az illetékesek a 
fejük felett politizálnak (intézik 
ügyeiket), csak azért, mert a 
hosszúra nyúlt paternalista kor-
szak igyekezett a felnőtteket is 
gyermeteg módon gondolkodtat-
ni. Ha ezek a polgárok felisme-
rik, hogy jövőjüket kezükbe ve-
hetik, könyebb lenne a képvise-
lőtestületnek is meghatározni, 
hogy hogyan alakítsák a város 
jövőjét. Addig azonban be kell 
érniük az „értük, de nem velük" 
módon történő várospolitikával. 
Ugyanakkor köszönetemet feje-
zem ki azoknak a választópolgá-
roknak, akik megtiszteltek azzal, 
hogy ügyes-bajos problémáikkal 
felkerestek, vagy felhatalmaztak, 
hogy ügyükben eljárhassak. 

— Köszönöm válaszait. Me-
lyik képviselőtársának adja át a 
szót? 

— Scheidt Ferencnek. 
Köveskuti Péter 

Bensheimi tudósítás 

(Folytatás) 
3.1gény van a vendéglő be-

indítására,itthon fel kellett 
mérni a jelentkezők számát,2-3 
visszajelzés már beérkezett,te-
hát következhetnek az üzletter-
vek. 

A tárgyalásokon kívül kü-
lönböző látogatásokat is szervez-
tek kis csoportunknak,megte-
kinthették a Regionális Vízmű-
vet,a Szeméttisztító Üzemet és a 
Komposztáló Telepet. 

Kulturális téren is jöttek létre 
kapcsolatok,a jövő évi,900 éves 
évforduló kapcsán rendezendő, 
illetve az augusztus 20-i ünnep-
ségeken ők is részt kívánnak ven-
ni. 

„Tehát a fesztiválhangulat 
mellett nagyon sok egyéb tenni-
valónk is volt.amit én nagyon 
eredményesnek tekintek"— 
összegezte Kuti István polgár-
mester úr a kinttartózkodásu-
kat. Antoni Andrea 
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• Magyar-francia 
baráti kör 

Mohács leendő legújabb 
partnervárosa polgáraival kö-
zelebbi privát kapcsolatok ki-
alakítására és ápolására meg-
szerveződött a Mohács—Wa-
terlos, magyar—francia baráti 
kör. Az alakuló ülést 1992. 
szeptember 22-én tartották a 
Széchenyi István Általános Is-
kolában. 

• Színjátszók kerestet-
nek 

Megkezdte új évadját a 
Bartók Béla Művelődési köz-
pont színjátszó csoportja. Új 
tagok jelentkezését várják, el-
sősorban a 16-30 év közötti 
korosztályból. A próbák ked-
denként 19 órától az Ifjúsági 
Házban látogathatók. A cso-
port vezetője Zsebe János. 

• Korai szüret 
Lassan már a vége felé kö-

zeledik a szüret a mohácsi sző-
lőhegyen. Szeptember közepé-
re már igyekeztek a hordóban 
tudni a nem túl jó termést a 
szőlősgazdák. A korai fajták 
termése még elfogadhatónak 
mondható, de átlagban 40 %-os 
a rendkívüli meleg, az aszály 
okozta kár. Egyes területeken a 

lisztharmat is megtizedelte a 
termést. Általában magas volt a 
mustfok, de a savtartalom ala-
csony. Az idei borok különle-
gesen gondos kezelést igényel-
nek. 

* 

A Szabadság utca 19. 
szám alatti lakók egy kéréssel 
fordultak szerkesztőségünk-
höz: vizsgáljuk meg, miért fe-
jeződtek be az Arany János ut-
cai fronton a munkálatok, csak 
az ő házuk előtt nem betonoz-
ták le a kocsifeljárót, illetve a 
járdát is félkész állapotban 
hagyták. 

Utánajártunk, és a Város-
fejlesztő osztályon azt az ígére-
tet kaptuk, hogy október 15-ig 
pótolják ezeket a hiányosságo-
kat. 

• A járókelők védel-
mében 

A Felszabadulás lakótelep-
ről a KRESZ-parkon át napon-
ta nagyon sok kisdiák és óvo-
dás közlekedik a Park utcai is-
kolába illetve óvodába. Na-
gyon sok baleset történt már 
eddig is, és jelenleg is nagy a 
balesetveszély a Liszt Ferenc 
utca és Gyümölcs utca keresz-
teződésénél. A környéken la-

kók a tanúi az autók, motorok 
száguldozásának és a sok fék-
csikorgásnak. Gyermekeink és 
a felnőtt lakosság fokozott biz-
tonságának érdekében az ille-
tékeseknek gyalogátkelőhely 
kijelölésével illetve jelzőtáblák 
elhelyezésével kellene pótolni 
a hiányosságokat. 

• Többet városunk 
tisztaságáértl 

Az utóbbi években а parko-
sítással, virágok ültetésével 
kedvezően alakult városunk 
képe, de a szemét dolgában sok 
még a tennivaló. 

A szerdai és szombati piaci 
napok végeztével a Jókai utcá-
ban nagyon sok az eltakarítat-
lan szemét. A vásározók pon-
tos helykijelölés hiányában 
sokszor az utca közepén kínál-
gatják portékájukat Talán a 
városi Közterület Felügyelő-
ség segítségével rendezettebbé 
lehetne tenni az utcaképet. 

• Új gyümölcs-zöidsé-
gesbolt 

A Liszt Ferenc utcán járó-
kelők örömmel tapasz-
talhatták, hogy új gyümölcs- és 
zöldségesbolt nyitott a Liget 
utcai kereszteződésnél. A na-
gyon szép kivitelezésű épület 

tervezője Bártfai István volt A 
zöldségesbolt tulajdonosa, 
Heirick Vilmos elmondása 
alapján az építkezés családi 
vállalkozásban történt és a to-
vábbi üzemeltetés is a „család-
ban marad". Az épület megva-
lósítása 1,5 millió Ft-ba került. 
Az önkiszolgáló jelleggel mű-
ködő üzletben mindig szép és 
friss áruval várják a vásárlókat. * 

A Dr. Marek József Me-
zőgazdasági Szakközépisko-
la igazgatója, Imre János, ta-
vasszal lemondott. Jelenleg az 
intézmény vezetői feladatait 
Dr. Málik László, megbízott 
igazgató látja el. Az igazgatói 
állásra 6 - an adták le pályáza-
tukat, ebből 4 - en az iskolában 
tanítanak, 2 pedig külső jelent-
kező volt. Egyik pályázó sem 
kapta meg a tanárok többségi 
szavazatát a szeptember elején 
megtartott nevelőtestületi ülé-
sen. 

Előre várhatóan a szept. 28 
- án soronlévő képviselőtestü-
leti ülésen az Önkormányzat 
napirendi pontként tárgyalja 
ezt a témát. 

Érdeklődés Bulgáriából 

Lomiak Mohácson 
Három fős bolgár delegáció járt szeptember 15 - 18 között 

Mohácson. A Iordan Kirilov polgármester vezette küldöttség egy 
szintén Duna - parti kisvárosból, Lom - ból érkezett. Kirilov úr, 
valamint a kultúrális és a kereskedelmi osztályvezető ismerkedni 
jött városunkkal. Tájékozódni, felvenni a kapcsolatot egy későbbi 
szorosabb partnervárosi együttműködés reményében. Mohácsot 
az ottani MAHART képviselet javaslatára választották, Lomhoz 
hasonló Duna melletti kisvárost kerestek. Érdekesség, hogy az б 
környékük is nevezetes szőlőtermő és borvidék. 

A bolgár vendégek alaposan felkészültek városunkból, igen 
tájékozottan érkeztek. Itttartózkodásuk során fogadta őket Kuti 
István polgármester és végigkalauzolták őket városunk neveze-
tességein. Látogatást tettek üzemben, óvodában, kultúrális intéz-
ményben, hivatalban. Koszorút helyeztek el az Emlékparkban és 
a bolgár katonák sírján a Szepessy parkban./Képünk/. 

KP 

Hadkötelesek, tartalékosok! 
Tudatjuk minden érde-

kelttel, hogy a Baranya me-
gyei Hadkiegészítő Parancs-
nokság mohácsi katonai ügy-
intézőjének fogadónapja 
1992 október 1-tól megválto-
zik. 

Az új félfogadási idő: 
Hétfő: 8-16 óráig 
Szerda: 8-16 óráig 
Félfogadás mindenfajta 

katonai ügyben a Polgármes-
teri Hivatal emeletén. 

A városi Önkormányzati testület 
szeptember 28-i ülésének 

napirendje: 

1. Beszámoló a lejárt hatá-
ridejű határozatok végrehajtá-
sáról, a két ülés közötti fonto-
sabb eseményekről. 

Előadó: Kuti István Polgár-
mester 

2. Közterületek és ingat-
lanok tisztántartásáról önkor-
mányzati rendelet-tervezet 

Előadó: Pinczei József osz-
tályvezető 

3. önkormányzati vállal-
kozások lehetséges működési 
formái. 

Előadó: Dr. öl t György 
jegyző 

4. Fiatal házasok lakás-
építésének, lakásvásárlásának 
támogatása. 

Előadó: Gyévai István osz-
tályvezető 

5. Privatizáció útján meg-
szerzett helyiségek megemelt 
bérleti díjára halasztás. 

Előadó: Dr. öl t György 
jegyző 

6. Dr. Marek József Mező-
gazdasági Szakközépiskola 
igazgatójának kinevezése. 

7. Középtávú fejlesztési 
terv. 

Előadó: Kuti István polgár-
mester 

8. 1993. évi tervezési ko-
cepció előkészítése. 

Előadó: Héjjas Attiláné 
osztályvezető 

9. Egyebek 

Születtek: Gábris Noémi, Sipos Sándor, Heim Kitti, Baum-
holczer Balázs, Orsós Klaudia, Horváth Réka Katinka, Peszt 
Veronika, Szabó Péter, Kőszegi Dóra, Páfkovics Anna, Simon 
Vivien Liliána, Jaksics Viktor Antal, Atkári Dávid, Biró Levente, 
Kovács Attila, Lantos Mária, Hodoscsek Dóra, Popovics József 
Szilveszter 

Házasságot kötöttek: Witzl Ágnes és Varga Csaba Zoltán, 
Mangold Irma és Weitzl Ferenc, Hetyei Andrea és Kappelmayer 
László, Bokodi Timea és Páva Zoltán Gábor, Kertész Valéria Eva 
és Garami Brúnó László 

Meghaltak: Nagy Anna, Hamburger György, Kalányos De-
zső, Böröcz Józsefhé Román Margit, Kasza Gyuláné Lipcsei 
Zsuzsanna, Witzl József, Krepp Lajosné Wenzel Anna, Varga 
Istvánné Tóth Ilona, В utterer József, Becker József, Jónás Mihály, 
Sümegi István, Liebich Miklós, Märtz János Béla 

Mohács. Kossuth E.u.66, Te».: 17 5S 

; Értesítjük a lakosságot, 
; hogy a 18/1992 ( VII. 14. ) 
; NM. rendelet alapján a szak-
! orvosi rendelések és gondo-
j zók időpontja az alábbiak sze-
; rint módosult 1992. szeptem-
! ber 14-től: 
• • Belgyógyászat, reu-

matológia, ideggyó-
gyászat, szemészet, 
szülészet — nőgyó-
gyászat, tüdögon-

• dozó 
; rendelési ideje: 
! hétfő 8-15 
• kedd 8-13 
S szerda 8-17 
j csütörtök 8-13 
• péntek 8-13 
I • Bőrgyógyászat 
I hétfő 10-17 
: kedd 8-13 

szerda 9-17 
• csütörtök 8-13 

• Gégészet: 
hétfő 9-14 
kedd 10-14 
szerda 10-16 
csütörtök 9-14 
péntek 9-14 
• Onkológia: 
hétfő 8-14 
kedd 8-14 
szerda 12-18 
csütörtök 8-14 
péntek 8-14 
Sebészet: minden nap 

8-16 

• Urológia: 
hétfő 8-15 
kedd 8-13 
szerda 12-17 
csütörtök nincs rendelés 
péntek 8-13 
• Cardiologia: 
hétfő 8-11 és 13-15 
kedd 8-11 
szerda 8-11 és 13-15 
csütörtök 8-11 

Diabetikus konferencia 
Kétnapos diabetikus tanácskozásra kerül sor városunkban 

szeptember 25-26-án, amelyen Somogy-, Tolna-, és Baranya me-
gye körzetéből diabetológiával foglalkozó orvosok vesznek részt 

A téma aktualitását indokolja, hogy Magyarországon közel 
500 ezer ember szenved különféle cukorbetegségben. A betegsé-
gek kialakulásának megelőzése, a gyógyítási módszerek korsze-
rűsítése valamennyiünk érdeke. 

A Magyar Diabetes Társaság több neves képviselőjének rész-
vételével egy előadássorozat első állomásáról van szó. A tanács-
kozás során az orvosok találkozhatnak különféle gyártócégek 
képviselőivel. Ezek a következők: 

— a NOVO-NORDISZK Dán inzulin gyártó 
— Lilly — amerikai 
— Bayer Gyógyszergyár 
— Humán Oltó any agtermelő és Kutatóintézet 
— 77 Elektronikai Műszeripari K f t vérnyomásmérő készülé-

kek gyártója 
November 13-án Dr. Bárányi Éva docensnő a terhességi 

cukorbajról tart előadást a Polgármesteri Hivatal Dísztermében. 
SZÉ 

Iskolai — óvodai körkép 
Az újmohácsi általános iskola tanulólétszáma : 84. Egyhar-

maduk Sárhátról, Alsó— és Felsókandáról vagy Sárosról jár be 
(autóbusszal v. saját mikrobusszal). Kötelező idegennyelvként a 
8. osztályban 14 tanuló orosz, 7. osztályban 12 tanuló horvát a 6. 
az 5. és 4. osztály (30 tanuló) német nyelvet tanul. Tanórán kívül 
német nemzetiségi nyelvet tanul 59 tanuló, horvát nemzetiségi 
nyelvet 3 tanuló és angol nyelvet 13 tanuló. 

Egy első osztály van 10 fővel. 
Erre a tanévre kiemelt programjuk között szerepel több éves 

természetjáró és honismereti szakkör keretében táborozás a Szé-
kelyföldön, „Sziget—Kupa" tömegsportverseny szervezése. A 
tantestület fele új, pályakezdő nevelőkből áll, (és a GYES-en 
lévők miatt) többségük tanító, de felsőtagozatos szaktanári mun-
kát kell végezniük. 

Óvodáink helyzete 
A Park utcai óvodába összesen 112 gyerek jár, négy csoport 

van, ahol német nemzetiségi nyelvoktatás folyik. A szakképzett 
óvónői ellátottság jó. A Kórház óvodában 66 fő az összlétszám, 
3 csoportban német nemzetiségi nyelvoktatás van. A Szőlőhegyi 
óvodában 1 csoport van 26 fővel, 2 képesített óvónő foglalkozik 
a gyerekekkel. 

Az Eötvös utcai óvoda összlétszáma 106 fő, 1 nagycsoport és 
3 vegyescsoport van. Horvát nyelvtanulás folyik. Nyár folyamán 
jelentős felújítás történt — külső tatarozás és a tetőszerkezet 
kijavítása. 

A Kossuth utcai óvodában 4 vegyescsoport működik 96 fővel, 
az óvónői ellátottság jó. 

Kissé nagy a zsúfoltság a Jókai úti óvodában, ahol 65 férő-
helyre 80 gyerek jut. Három sima csoport van, ahová a gyerekek 
igen csak eltérő szociálkuitúrájú környezetből érkeznek. Nagy 
hangsúlyt fektetnek oktatási módszerükben a differenciált fejlesz-
tésre. 

Az Újmohácsi óvodában 2 részben osztott csoport működik 1 
óvónővel, létszám 30 fő, igény szerint horvát nyelvoktatás van. 

A Rókus utcai óvoda összlétszáma 90 fő, három sima csoport 
van. Közismert, hogy nyáron az óvoda teljes felújítása, átalakítása 
megtörtént. Váradi Gyuláné, a körzet vezető óvónője ezúton 
szeretné megköszönni az ideális, esztétikus óvoda létrehozásában 
közreműködő szülők, óvodai dolgozók segítségét, támogatását 

A Brodarics téri óvodában szintén zsúfoltság van. 75 férő-
helyre 91 gyerek jut, a közismert„Piros" óvodában 50 férőhelyre 
60 gyerek jut. 

Az Újvárosi óvodában két csoport van, 33 az összlétszám. Kb. 
12 éve már a zsúfoltság jellemzi a Felszabadulás lakótelepi óvo-
dákat jó lenne, ha az ideális 25 fős létszámú csoportok kialakítása 
a jövőben megoldható lenne. Jelentős előrelépés a város óvodái-
ban a dajkák szakképesítése, dajkaképző tanfolyamok megszer-
vezésével. A lakótelepi óvodákban a nyár folyamán került átadás-
ra két „Babaház", Fodor Gyuláné vezető óvónő ezúton fejezi ki 
köszönetét az önkormányzati Testület testületi képviselőjének, 
valamint a „Babaház" kivitelezésén segítőknek. 

SZÉ 

Restauráció alatt a Püspöki templom 

Már 1 hónapja és még 1 
hónapig dolgozik a templom 
felújításán egy - budapesti fes-
tőkből és egy szekszárdi kőmű-
vesből álló - csoport. Szóvivő-
jük - Nagy Kálmán - már nem 
elsőízben vesz részt Mohácson 
ilyesfajta munkában, hiszen 10 
évvel ezelőtt б varázsolta újjá a 
Barát templomot. A mostani 
fölállásban a csapat nem régóta 
dolgozik együtt, eddigi munká-
ik főként műemléképületek, 
templomok restaurációjára 
korlátozódott Nálunk most 
csak belső munkálatokat vé-
geznek: a templom falainak 
több színben való lefestését. A 

régi, barokk ornamentikát a há-
ború előtt lefestették, így díszí-
tések már nem találhatók a fa-
lon, kivéve egyetlen freskót 
ami viszont nagyon jó állapot-
ban van ma is. Kritikus volt 
azonban a mennyezet és a fő-
pillér stabilitása, végigrepede-
zett az egész, helyenként téglák 
is hiányoztak, így ennek rend-
behozatalaigen nagy figyelmet 
kívánt 

Hadd kívánjak nekik to-
vábbi jó munkát Nagy László 
soraival: „Adjon az Isten / sze-
rencsét ..." 

An ton i Andrea 
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Nézőpont 
,De jaj, tudunk-e énekelni még?" 

(Radnóti M.) 

Hol vannak már a régi szőlőhe-
gyi borozgatások pohárcsengé-
se közbeni együtt dúdolgatá-
sok? Ki emlékszik már a mohá-

elso igazi 
megnyilvánulása bizonyára az 
a tett volt. mikor az első ember 
dalra fakadt. Semmi nem gyö-
kerezik oly mélyen az emberi 
lélekben, mint a belőle születő 
dal. A finn Vajnemöjnen éne-
kében olyan őserő lakozott, 
hogy földbe énekelte az ár-
mányt. A munkavégzés meg-
könnyítéséhez is legalább 
olyan erőt adott, mint az emelő. 
Gellért püspökünk is örömmel 
említi a malomhajtó asszony 
szép énekét. 

Radnóti Miklós nem vélet-
lenül jajdul fel a legszebb ma-
gyar békeversben: .De jaj, tu-
dunk-e énekelni még?". A 
szenvedések poklában megta-
pasztalta, ha elvész a dal. el-
vész szép emberségünk is, és 
vele pusztul az öröm képessé-
ge. 

Ki ismeri ma az együtt 
éneklés eufórikus hangulatát? 
Mily kevés anya altatja már 
énekkel gyermekét! A baráti 
találkozók megteltek a zenegé-
pek bömbölésével, az együtt 
vonaglás, együtt óbégatás em-
ber alatti kifejezésével. 

A piacok, vásárok kedves 
portékát kínálgató kikiáltóit ki-
szorították a divatossá vált la-
kodalmi rock és eltorzított ma-

gyarnota minden hangerot el-
nyomó üvöltései. Öntik a vá-
sárlókra a szennyet. Az alpári 
szövegek övön aluli árukínála-
ta undorral tölti el a jóérzésű 
vásárlót. „Többet ér aJábad kö-
ze, mint az egész Duna-Tisza 
köze" — üvölti a piaci zene-
gép. így folyik a „hazafias" ne-
velés közterületen, s kiegészíti 
a szexuális felvilágosítást is, ha 
akarjuk, ha nem. A szőlőhegyi 
társaság ugyanezt ordítja, mert 
ezeket a dalokat nem is lehet 
énekelni, ehhez üvöltés dukál. 

Az ember nem hisz a fülé-
nek. Hát ide jutott Bartók és 
Kodály országa? Hát már csak 
külföldön kell a magyar dal, a 
népdal? Még szerencse, hogy a 
nemzetiségi lakosság őriz vala-
mit saját dalaiból! 

Visszaemlékszem apró 
gyermekkoromra, az emlékké 
nemesedett nyári tábortüzekre 
a kompkikötőben, ahol egy vá-
ros volt képes együtt énekelni. 
De ki énekli ma már gyermek-
korom gyöngyszemeit: Le-
ment a nap a maga járásán. 
Csillagok, csillagok, szépen ra-
gyogjatok, A csitári hegyek 
alatt. Elindultam szép hazám-
ból. De említhetném a vidám 
hal ászdalokat, a Petőfi-dalokat 
és egy-két értékes műdalt is. 

esi szőlősgazdák köszöntő éne-
kére, mely szertartássá ma-
gasztosította a szőlőhegyi 
együttlétet? „Három fehér sző-
lőtőke, három fekete, dicsértes-
sék az Úrjézus drága szent ne-
ve..."— zengett fel szüret tájé-
kán a présházakból. 

Ahogy szánkból kikopott a 
dal, úgy koptunk ki szép em-
berségünkből is. „Nem az éne-
kes szüli a dalt, a dal szüli éne-
kesét" vallja Babits, a költő. 

Mert bennünk él a dal, de 
nem merjük megtalálni, mert 
attól is félünk, hogy újra érző, 
nemes lelkű emberré formáló-
dunk. Félünk, hogy ebben a 
közgazdasági szemléletű vi-
lágban rajtakapnak bennünket, 
hogy lelkünk is van. 

Pedig a dal maga a béke. 
De igazi béke csak akkor lesz, 
ha az anyák újra megtanulnak 
énekelni, ha az esti ablakokból 
altatódal hallatszik majd ki, ha 
a baráti társaságokban újra örö-
möt jelent egy kis népdalozás, 
ha nemzeti himnuszunk nem 
gépi zeneként hömpölyög az 
iskolai és egyéb ünnepélyeken. 

Mennyi idő kell ehhez, 
hogy megszűnjék lelki botfülű-
ségünk? 

Lajdi Klára 

II. rész 
Három hatalmas erőforrá-

sa van az emberiségnek: hit, 
remény, szeretet. 

Ezek a haladás és a béke 
építőkövei. Az egyenlőség, 
egyenlő jogokat és egyenlő 
kötelességeket jelent minden 
ember számára. Az egység 
alapja pedig csakis az egyen-
lőség lehet. 

Mindannyian testvérek 
vagyunk: a föld gyermekei. 
Vendégek, átutazók vagyunk 
ezen a földön: az élet vándo-
rai. A föld közös kincsünk, 
felelőséggel tartozunk érte, 
nemcsak saját boldogulásunk, 
hanem utódaink boldogulása 
érdekében is. Az emberiség 
egységes egészet alkot, ami 
azt jelenti, hogy minden jó és 
minden rossz, amit az ember 
cselekszik, kihat az egész em-
beriségre közvetlenül vagy 
közvetve. 

Az egyes államok sem te-
hetnek mást, mint: a maguk te-
rületén a világközjót szolgál-
ják. A nemzeti vagy népi közjó 
értelmezése nem lehet más, 
mint ami szinkronban van a 
magasabbrendű közjóval. 

Az információk gyorsasá-
ga, az egyenlő emberi jogok, a 
környezeti ártalmak, mind arra 
figyelmeztetnek, hogy a prob-
lémák és feszültségek megol-

dását és kezelését csak világ-
szervezeti síkon lehet megol-
dani. 

A föld eltarthatóságának 
optimális lehetőségét kell meg-
találni. Jelenleg 5,5 milliárd 
ember él a földön, de akár 20-
30 milliárd is élhetne a mainál 
sokkal jobb körülmények kö-
zött, ha az igazságosság és a 
szeretet uralkodna a földön. 

Minden ember vágya az, 
hogy boldog legyen. Ennek a 
boldogságnak ára van: az ön-
megtagadás, az áldozat. Hiú 
ábránd, hogy az önzés legyőzé-
se nélkül elérhető a boldogság. 
A mai ember legnagyobb téve-
dése, hogy csak a pénz boldo-
gít. Fel kell számolni az egyre 
mértéktelenebbé váló fogyasz-
tó társadalmat. Az emberek 
nagy része úgy gondolja, a bol-
dogság: fogyasztani. Az em-
bernek nincs is más célja, mint 
azért dolgozni és élni, hogy fo-
gyaszthasson. Ezen a téren 
elöljárnak a fejlett országok, a 
„ faló " nemzetek. Ezekben az 
államokban az emberiség tíz 
százaléka él, miközben a világ 
energiatermelésének 70-80 
százalékát fogyasztják el. Hol 
itt a felelősség az egész embe-
riségért? 

Mindent meg kell vizsgál-
nunk, ami a világban történik 
és mindent abból a szempont-

ból kell mérlegelnünk, mikép-
pen mozdítja elő a világközjót. 

A jövő korszaka: AZ 
EGYETEMES SZELLEM 
korszaka. Az egységet elsősor-
ban a szellem világában szük-
séges megvalósítani. 

A szellem romlása a legna-
gyobb romlás, mert rafináltan, 
felismerhetetlenül rombol és 
pusztít. Az emberek csak akkor 
veszik észre a szellem romboló 
hatását, amikor már késő. 
Ilyenkor mást nem lehet tenni, 
mint megvárni, míg kitombolja 
magát a pusztítás, és erejét 
veszti. 

A béke szellemének ezért 
legfontosabb feladata: megha-
tározni mi a jó és mi a rossz. 
Olyan szervezeteket szükséges 
működtetni, amelyek felvilá-
gosítják az embereket a jóról, 
az igazról, a szépről, és a szent-
ről. Az emberiség érdekében 
vissza kell szorítani a rosszat. 
Egyáltalán nem tartható fenn a 
„ kevésbé rossz " elve, mert ez 
nem elégséges feltétele a hala-
dásnak. A fejlődés elve a jó, és 
minden, ami ennek ellentéte, az 
rossz. Világosabban fogalmaz-
va a jó az egyedüli pozitív va-
lóság, s a rossz nem más, mint 
a jónak a hiánya, tehát negatív. 

(folytatjuk) 
Monostori Antal 

Emlékezés Hites Ferencre, a mohácsi gimnázium 
egykori tanárára és igazgatójára 

„Hány fényes lélek tépte el magát, 
Hogy tévedt, sújtott embertársinak 
Irányt adjon s erőt, vigasztalást." 

(Vörösmarty) 
Egy „fényes lélek" távozott nemrég közü-

lünk a Bolyaiak és a többi géniusz szellemi 
Panteonjába. Elhúnyt Hites Ferenc, az egykori 
Mohács Városi Gimnázium alapítóinak egyike, 
tanára, közel egy évtizedig igazgatója— 1948-
ban történt „felmentéséig." Ezután még 20 évig 
szerényen, lankadatlanul, egyszerű tanári be-
osztásban dolgozott 1968-ban történt nyugdíja-
zásáig. Sok kiváló matematikus és termé-
szettudós, orvos köszönhette Hites tanár úrnak 
a jó alapozást, gondos felkészítést pályájára. 

Hites (Huber) Ferenc 1906. augusztus 29-
én született Mohácson, ahol szüleinek szerény 
kis vegyesboltja volt. Mindkét szülőjét a spa-
nyolnáthajárvány vitte el; az eladott kis bolt 
árából végezhette középiskoláit Pécsett, az egy-
kori Pius gimnáziumban, majd Budapesten, a 
Pázmány Péter Tud. Egyetemen szerzett tanári 
diplomát. Az egyetemi évek alatt is dolgozott, 
magántanítványokat vállalt, majd a Heves me-
gyei Kál község kereskedelmi iskolájában taní-
tott 1935-ig. Mohács város polgármesterének 
és képviselőtestületének javaslatára költségve-
tést készített a létesítendő gimnázium beruhá-
zási és személyi költségeinek előirányzásához. 
Ennek alapján adott engedélyt a VKM az iskola 
megnyitásához. A Mohács Városi Gimnázium 
1938-ban vált teljessé, és fontos szerepet töltött 
be nemcsak a város, hanem a környező vidék 
kultúrális és közéletében. 

Nagy része volt Hites Ferencnek, már mint 
a gimnázium igazgatójának abban a szociális 
akcióban, amely a tehetséges vidéki, főképpen 
kis községekből való tehetséges tanulók felkuta-
tására és tanulmányainak támogatására szerve-
ződött. Már az 1940-41-es tanévben 5 I. osztá-
lyos, a további években újabb öt, majd 9-10 
tehetséges diák juthatott a gimnázium internátu-
sába, ahol kedvezményes szállást, ellátást, sőt 
tanulmányi segélyt is kapott. 

A háborús évek nehézségei között — egé-
szen a város 1944 őszén hivatalosan elrendelt 
kiürítéséig — zavartalan volt a gimnáziumban a 
tanítás, s ez nem kis részben volt Hites igazgató 
érdeme. 

A kényszerű kiürítési parancsra a gimnázi-
um hivatalos irataival Tapolcára költöztették az 
iskolát, Hites Ferenc odáig kísérte a legfonto-
sabb (szertári) felszerelést és okmányokat, on-
nan rendelték katonai szolgálatra, s csapattesté-
vel együtt Ausztriába, majd amerikai fogságba 
került, ahonnan 1945 őszén térhetett haza, s az 

igazolási eljárás után az év decemberében vehet-
te át újra az iskola vezetését. A tehetséggondo-
zás ezalatt sem szünetelt, az 1944-45-ös csonka 
tanévben 28 versenyvizsgás tanuló végezhetett 
a gimnáziumban. A további években már Állami 
Ösztöndíjban részesült tehetséges fiatalok kerül-
tek ki a gimnáziumból. 

Hites Ferenc tanári és emberi személyisége 
egyaránt humánus, mértéktartó, igényes és kö-
vetkezetesen igazságos volt. Ritkán mosolygott, 
de órákon kívül, személyes kapcsolatban meg-
csillant humora is. 

Érettségi találkozókon melegen emlékeznek 
meg róla volt tanítványai. 

Utolsó útjára a gimnázium tanárainak kül-
döttsége és számos közéleti személyiség — mint 
volt Kisfaludy-diák — kísérte el. Aki java éveit 
az ifjúságnak és szülővárosának szentelte, meg-
érdemelné, hogy emléktábla örökítse meg nevét 
a gimnázium falain. 

Aki irányt, erőt és vigasztalást adott sokunk-
nak, búcsúzóul a költő szavait küldjük: 
„Új törvényekkel, túl a szűk egen, 
új végtelent nyitottam én eszemnek..." 

(Babits Mihály: Bolyai) 
Kövesi Józsefné 

Ш Ш Ж 
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Amondó 
Kinek kell ma az igazi kul-

túra? Mi a döntő? Igényesség, 
vagy a biztos kasszasikert hozó 
szórakoztatás? 

Anyagias világunkban elég 
könnyedén választ lehetne adni 
ezekre a kérdésekre. De bizo-
nyára az e területeken dolgo-
zók tudják a legjobban, akik 
divatos zsargonnal élve „fel-
vállalják" művelődésünk irá-
nyítását. A színvonalas progra-
mok sok pénzbe kerülnek és 
komoly szervező-munkába. S 
kérdés, milyen fogadtatásra ta-
lál a lakosság körében? E lap 
hasábjain olvashattunk már ró-
la, hogy megkérdőjeleződött 
néhány program szükségessé-
ge, mert a látogatottság ese-
ményről-eseményre igen ala-
csony számú volt. 

Ha „vigyázó" szemmel 
nézzük városunk életét, láthat-
juk, hogy vannak kultúrális 
események, tárlatok, különbö-
ző előadások, iskolai rendezvé-
nyek. Nemrégiben jóleső érzés 
volt hallgatni a rádióban, a „Ki 
nyer ma" műsorát is, amelyben 
kitűnően szerepelt dr. Mézes 
Ödön nyugdíjas állatorvos. A 
kultúrális— és tudományos 
életből ha szerényen is, kive-
szik részüket a mohácsi polgá-
rok, s ez öröm minden városát 
szerető lakos számára. Az utol-
só tíz évben sokat változott a 
városkép, amiről lehet jót is, 
rosszat is mondani, ha tárgyila-
gosan szemlélődünk. Üzletek 
sokasága nyílt, a vendéglátóhe-
lyek még az utcára is kiköltöz-
tek." Mindez ad egy nagyváro-
sias jelleget, de hiányzik hoz-

zá a sétáló utcák romantikája, 
mert az ott ülők kapnak épp 
elég benzingőzt, szmogot. 

Drága a megélhetés, drága 
a kultúra is. Ezért talán keve-
sebbenjárnak színházba, mozi-
ba, szórakozóhelyekre — csak 
amennyit a családi költségve-
tés megenged. Nem kell azért 
mindenről lemondani, van 
könyv, rádió, televízió, kirán-
dulás! A médiák kínálata adott, 
de kellő szelektálás után ki le-
het szűrni az igényszerinti 
programokat. A könyv hűséges 
barát, leemelhető a polcról, ki 
lehet hozni a könyvtárból, el 
lehet kémi a barátoktól. Ilyen 
olcsón vásárolni könyvet, mint 
az elmúlt hetekben, nemigen 
lehetett mostanában! Gyorsan 
ürültek is a polcok a könyves-
boltban. Az öröm nem teljes, 
mert még nernis olyan régen 
azon bánkódhattunk, hogy 
megfizethetetlenül drágák a 
könyvek. Azért szomorú, mert 
nem azért történt mindez, hogy 
minden réteghez könnyebben 
eljuthasson a könyv, hanem 
mert a vállalatok átszervezése 
és a privatizáció szövevényes, 
bonyolult időszakában deval-
válódott az értékrend, így a 
könyvpiac is. Velük az ott dol-
gozók sorsa is bizonytalanná 
vált, mint ahogy erről értesül-
tünk. Pedig igazán nem mind-
egy, hogy van-e igényes köny-
vesboltja a városnak szakava-
tott dolgozókkal, vagy eltűnik, 
s esetleg helyén mást találunk. 

Akiben van igény, hogy 
kultúrálódjon, az megkeresi a 
módját maga és családja szá-
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mára is. Különös figyelem 
szükséges a gyerekek, fiatalok 
érdeklődésének fejlesztéséhez, 
hiszen világunkban terjed a vi-
zuális szórakoztatás, benne sok 
vadhajtással. Hogy kinek mi-
lyen kultúra kell ma? Érezzük 
a választ, de nem mindig 
mondjuk ki nyíltan. Hol a határ 
a művelődés, szórakoztatás és 
a sznobság között? A nehéz 
műfaj jelesei is sokszor ruccan-
nak ki könnyű múzsákhoz, — 
ettől még nem lesznek keve-
sebbek. Embere válogatja, 
hogy ki miben talál kikapcsoló-
dást. Zenében, prózában, vers-
ben, képzőművészetben, de 
vannak, akik barkácsolnak, 
kertészkednek. Igen fontos egy 
ember életében az alkotó tevé-
kenység, ez lét-elem. Alkotás a 
napi, szívesen végzett munka, 
aminek látjuk az eredményét 
is. Másfajta természetesen, 
mint egy művészi alkotás. De 
így egész az emberiség, hogy 
kiegészítjük egymást. Vallom: 
minden emberben van érték, 
ezt kell keresni. 

Politizálunk, zúgolódunk a 
problémákon, mind kevesebb a 
szabadidőnk. Ezért fontos, 
hogy azt a keveset viszont jól 
szervezzük, és kellő szellemi 
táplálékkal fűszerezzük. 

Amondó vagyok, illő lesz 
itt abbahagyni ezt a sorozatot. 
Sok mindenről lehetne még el-
mélkedni. De itt most pontot 
teszek a gondolat-sor végére, 
megköszönve a megtisztelő fi-
gyelmet. 

M. Nyirek Judit 

Az emberiség új korszaka 

Olvasd! levél 1 
A mohácsi múzeumban 

többféle nemzetiség ruhái, 
eszközei, tárgyai vannak kiál-
lítva. Nem hivatalosan már 
többször szóvátettük, hogy a 
régi, mohácsi hagyományos 
magyar paraszti népviseletet, 
népi emlékeket', tárgyakat, 
amiket elődeink és mi is az 
Idák folyamán a múzeumnak 
adományoztunk, szeretnénk 

kiállításon látni; helyet ké-
rünk! 

A közeljövőben városunk 
és az ország többféle évfordu-
lóját fogjuk ünnepelni Ezek-
re az alkalmakra szeretnénk, 
ha tárgyaink, emlékeink, 
amik a múltban már helyet 
kaptak kiállításokon, végle-
ges helyet kapnának a múze-
umban. Úgy tudjuk, hagy va-
lahol a pincemélyén vannak. 

Továbbá kérjük, hogy a 
U. világháborúban elesett; 
vagy eltűnt és már bejelentett, 
de fel nem vésett katonák név-
sorát a Mohácsi Hírlapban 
adják közre, mert már sokak-
nak a hozzátartozói sem él-
nek, s így a honfitársnik beje-
lenthetnék őket. 

SX.A. 
( teljes név és cím a szerkesztő• 
ségbett ) 



1992. szeptember 26. MOHÁCSI HÍRLAP 5. 

Entscheidungen von gestern 

Wo steht der Deutschunterricht? 
Um die Frage im Titel gle-

ich zu beantworten: Der Deuts-
chunterricht in Ungarn steht si-
cher nicht dort, wo er stehen 
sollte. Daraus ergibt sich die 
andere Frage: Warum? Leider 
sind auch viele der Antworten 
bekannt: zu wenig Lehrer, kei-
ne Lehrbücher, keine ausrei-
chenden technischen Voraus-
setzungen, wenig Platz im 
Stundenplan usw., aber vor al-
lem zu wenig Geld. 

Eine Besserung ist gewiss 
in Sicht, doch unverkennbar ist 
auch die Ungeduld, vor allem 
im Kreise der Lehrer und jener 
Eltern, die ihre Kinder jetzt in 
der Schule haben und nicht in 
der, josigen Zukunft". 

Vor einigen Jahren wurde 
eine Reihe von zweisprachigen 
Gymnasien gegründet — auch 
deutsche. Schon damals fragte 
man sich, warum gerade dort, 
wo sie eben sind, warum nicht 
z.B. in Budapest oder dort, wo 
viele Deutsche leben? Diese 
Elite-Schulen hätten nichts mit 
den Minderheiten zu tun, hiess 
es, dies sei etwas anderes. In 
Mohatsch und vor allem in der 
Umgebung leben viele Deuts-
che, doch wurde in dieser Stadt 
damals Französisch bevorzugt. 

Der Verordnete im Stadt-

parlament, Anreas Eller, sieht 
es als seine wichtigste Aufgabe 
an, den Deutschunterricht in 
der Stadt voranzutreiben, denn 
er ist so nicht in Ordnung. Mo-
hatsch hat 22.000 Einwohner, 
von denen 20-25 Prozent De-
utsche sind, schätzt er und zeigt 
eine frische Statistik über den 
Sprachunterricht in den 
Grundschulen. Am Nationali-
täten-Sprachunterricht nehmen 
für Deutsch 622, für Kroatisch, 
Serbisch 91 Schüler teil. 
Fremdsprachenunterricht: De-
utsch 639, Englisch 113, Fran-
zösisch 49, Russisch 446 und 
Kroatisch-Serbisch 64. 

Man darf rechnen. In Mo-
hatsch lernen in den Grunds-
chulen insgesamt 1261 Schüler 
Deutsch, die anderen Sprachen 
insgesamt 763 Schüler. Wobei, 
so Eller, für die Zahl der Rus-
sischlemenden eher das Ange-
bot als die Nachfrage kennze-
ichnend ist. .Dafür gibt es in 
der Stadt fünf Gastlehrer für 
Franzüsisch und zwei für Eng-
lisch. Für Deutsch ist kein 
Gastlehrer da. Die Situation 
von heute ist aufgrund von 
Entscheidungen vor dem 
Systemwechsel entstanden. Ich 
glaube nicht, dass das unbe-
dingt so bleiben muss" meint 

der Verordnete. „Wir sind zwar 
stolz darauf, dass unsere Kin-
der z.B. in der Parkutca-Schule 
schöne Fortschritte machen, 
aber wir brauchen einfach bes-
sere Voraussetzungen. Ich me-
inerseits werde alles für den 
Deutschunterricht in Mohatsch 
tun." 

Eller ist nicht der Einzige, 
der den Deutschunterricht in 
Mohatsch als vorrangige Auf-
gabe betrachtet. Der Verein der 
Deutschen in Mohatsch sieht 
diese Frage nicht anders. Der 
Deutschunterricht in dieser 
Stadt — und nicht nur hier — 
steht nicht auf jener Stufe, wo 
man ihn haben möchte. Die 
Zahlen sprechen für sich, da-
für, dass ein Wille da ist. Für 
bessere Voraussetzungen muss 
noch ein Weg gefunden wer-
den. 

- p l — 
(Aus Neue Zeitung) 
(Bemerkung der Redakti-

on: Die Daten beziehen sich 
auf das Schuljahr 1991/92. Die 
Gastlehrer sind alle am 
Gymnasium tälig, und seit Ers-
cheinung des Berichts ist auch 
eine Gastlehrerin aus Deutsch-
land angestellt worden, die ei-
ne —für ein Jahr ausgefallene 
— einheimische Kollegin vert-
ritt.) 

S t i p e n d i e n 
Der DAAD bietet ungaris-

hen Wissenschaftlern, Hochs-
chulabsolventen und Studen-
ten für 1993 bzw. das Studien-
jahr 1993/94 Stipendien an: 

— 50 Jahresstipendien für 
Graduierte aller Fachrichtun-
gen, 

— 15 Forschungskurzsti-
pendien (2 bis 6 Monate) für 
Graduierte und Nachwuchs-
wissenschaftler aller Fachrich-
tungen, 

— 30 Semesterstipendien 
für Studierende, Graduier-
te/Doktoranden der Germanis-
tik, 

wm 

— 70 Hochschulsommer-
kurssti pendien, 

— 40 Studienaufenthalte 
(1 bis 3 Monate), 

sowie Praktikantenplätze, 
Studienreisen von Studenteng-
ruppen. 

Zur Förderung der ungam-
deutschen Minderheit und der 
ungarischen Germanistik wer-
den weitere Stipendien ange-
boten. 

Der Termin für den Ein-
gang der Bewerbungsunterla-
gen ist der 15. Okt. 92. Infor-
mationen: Magyar Ösztöndíj 
Bizottság, Budapest, Szalay u. 

10-14, Újváry Gábor (Tel.: 
1320-950), Generalkonsulat 
der Bundesrepublik Deutsch-
land, Pécs, Szántó Kovács Já-
nos ú t i . Tel.: 26-088. 

Lernen wir Fremdesprachen?! 
Heutzugate wird oft über 

den Fremdsprachunterricht 
gesprochen. Er ist sogar „ein 
Modethema" geworden, wenn 
ich es so nennen darf, seitdem 
die russische Sprache kein 
Pflichtgegenstand in der Schu-
le ist. Die deutsche, englische, 
franzözische und die italienis-
che Sprache sind in den Vor-
dergrund gekommen. Die 
Buchverlage und Buchhand-
lungen bemühen sich, den 
Ansprüchen angemessene Bü-
cher und Kazetten anzubieten. 
Aber diese Bedingungen sind 
nicht genügend zu einem er-
folgreichen Sprachstudium. 

Wer allein schon angefangen 
hat, eine Fremdsprache zu ler-
nen, konnte erfahren, dass es 
nicht so einfach ist. Wir brau-
chen oft Hilfe, Ratschläge, Un-
terrichtskurse. Dazu könnte 
das Kulturhaus Bartók Béla ei-
nen Beitrag mit ausgeschriebe-
nen Sprachkursen leisten: 

—Deutsch (Anfänger- und 
Fortgeschrittenenkurse) 

— Englisch 
— Französisch 
— Italienisch 
— Kroatisch 
Die Kurse sind fünfzigs-

tündig, wöchentlich 2x3 oder 
3x2 Stunden, werktags, spät 

nachmittags. Die Kurse wer-
den mit einer Hausprüfung ab-
geschlossen, die keine offiziel-
le Staatsprüfung ist, sondern 
nur eine Messung des Standes, 
dass alle klar sehen können, auf 
welcher Stufe sie sind. 

Das Kulturhaus wartet auf 
die Bewerber bis Ende Septem-
ber und hofft auf die grössere 
Aktivität, weil die bisherige 
Teilnehmerzahl nicht gar gros-
ses Interesse zeigt. 

Reden wir wieder „nur" vi-
el darüber? 

Mikóczi Mária 

Horvát gyerekek Hollandiában 
A holland Pax Christi Kin-

derhulp szervezet három hetes 
nyaralást ajándékozott a mohá-
csi menekült gyerekek számá-
ra. A 23 órás utazás után 
Amersfoortba érkeztünk, ahol 
a holland családok 20 gyereket 
fogadtak vendégségbe. A vég-
só állomás egy Hága melletti 
kisváros volt, Wateringen, ahol 
szintén 20 gyereket fogadtak, 
nagy szeretettel. 

Az ottartózkodásunk alatt 
nyolc közös programot szer-
veztek számunkra. Többek 
közt hajókirándulás Amster-
dam csatornáin, a 185 m magas 
Euromast meglátogatása Rot-
terdamban, voltunk a Blijdorp 
állatkertben, szintén Rotter-
damban, ahol a dinoszauruszok 
kiállítását is megtekinthettük, 
eltöltöttünk pár órát a Hágához 

tartozó Scheveningen üdülő-
központ egzotikus uszodájá-
ban. A gyerekek legkedvesebb 
programja a Duinrell vidám-
park volt, ahol a hozzá tartozó 
fedett uszodában az óriási 
csúszdákon igen jól szórakoz-
tak. 

Természetesen a családok 
külön-külön is szerveztek 
programokat „ fogadott " gye-
rekeik számára, akiknek ezen-
kívül kikapcsolódást, segítsé-
get, szeretetet nyújtottak. A 
gyerekeknek a családokon be-
lül csak egy kis problémájuk 
volt: az étkezési szokások, 
ugyanis a főtt ételt vacsorára 
fogyasztják, amikor együtt van 
a család, ebédre csak szendvi-
cseket esznek. 

Wateringen polgármestere 

fogadott minket, bemutatta a 
városházát, majd a szélmalom-
hoz vezetett, ami 1869-ben 
épült, és még mindig úgy mű-
ködik, ahogy száz évvel eze-
lőtt. Ezután a gyerekek közös 
kenyérsütésben vettek részt. 

A búcsúzás pillanata nehéz 
volt, mivel el kellett válnunk a 
megszokott és megszeretett új 
barátainktól, a nyugodt és bé-
keszerető Hollandiától. Az 
egyik kisfiú különösen boldo-
gan tért vissza szüleihez, a Pax 
Christi szervezettől hallóké-
szüléket kapott, ami nagy se-
gítségére lesz az iskolában és a 
mindennapi életben egyaránt. 
Ez is azt bizonyítja, hogy van-
nak még emberek, akik érdek 
és haszon nélkül, önzetlenül 
segítenek. 

Sákán Tímea 

• f l i i i i 
• Éhségsztrájk 
A figyelemfelkeltés más-

hol már bevált formája kezd 
terjedni mostanában hazánk 
fiai között is. 

Éhségsztrájk. Különböző 
céllal így irányította a közfi-
gyelmet magára református 
püspök, országgyűlési képvi-
selő, rádiós szerkesztő. 

Milliónyian pedig éhez-
nek, csak úgy — sztrájk nélkül. 
Vajon eléggé rájuk irányul-e a 
közfigyelem? 

Az éhségsztrájkolók rövid 
távon feltűnőbbek, az éhezők 
hosszú távon veszélyesebbek. 

• Aki a virágot . . . , 
avagy hova tűntek a 
plakátok 

Óriási engedményes vi-
rágvásár! Ez a szlogenje an-
nak a sajtpapírnál valamivel 
nagyobb plakátnak, amely a 
múlt héten elárasztotta a város 
összes szóbajöhető legális és 
tiltott hirdetőfelületét. A ráme-
nős virágkereskedő a szó szo-
ros értelmében ki tapétázta Mo-
hácsot, eltűntetve fontos helyi 
érdekű plakátokat, információ-
kat. Például a sörfesztiválét 
vagy a havi moziműsort. A sors 
különös fintora, hogy a legna-
gyobb kár azt a Művelődési 
Központot érte, akinél a keres-
kedő a virágvásárra a termet 

bérelte. Jogi felelősségre vo-
násról szó sem lehet, mert az 
oly sokszor megírt, szóvátett 
hirdetési szabályzás hiányzik a 
városban, immár legalább 5 
éve. 

• Szomorú verniszázs 
Platthy György és felesége, 

Kovács Júlia festőművészek 
tárlata látható a városi kiállító-
teremben, a mozi emeletén. 

A megnyitó szeptember 
11-én délután 5 órakor volt. A 
nem művészettörténész, Po-
gány Ö. Gábor mondta a beszé-
det. Kínosan kevesen voltak. 
Ez a művészeket igen érzéke-
nyen érintette. Idősek már, 
Gyuri bácsi 85-éves. Tanárok 
generációi tanultak a keze alatt. 
Mohácson is számosan van-
nak. Egy kivételével senki sem 
tisztelte meg jelenlétével taná-
rát. S a város kultúrális és kö-
zéleti személyiségei közül sem 
jött el a polgármesteren kívül 
senki. Komlósi Sándor Főisko-
lai tanár Pécsről köteles-
ségének érezte. És egy hölgy 
Szekszárdról. 

Hát égtünk rendesen! 
Amúgy fene nagy kultúrális 
élete van Mohácsnak. A művé-
szeti érdeklődés pedig, már 
egyszerűen elviselhetetlenül 
élénk! 

Dán—Magyar baráti társaság alakult Mohácson 
A magyarországi rendszerváltással, a 

közép kelet—európai folyamatokban vál-
lalt szerepünkkel megnőtt Magyarország 
„ázsiója" a nyugat—európai országokban. 

1991-ben egy magánúton járva Dániá-
ban, (melyet egy baráti kapcsolat tett lehe-
tővé) ennek számtalan jelét tapasz-
talhattam. 

Egy diszkóban, amikor kitudódott, 
hogy magyarok vagyunk, pillanatokon be-
lül tízen szorongtak az asztalunknál és fag-
gattak bennünket a honi állapotokról. A 
koppenhágai nyelvészprofesszor is „unga-
rise gulás" (pörkölt) főzésével kedveske-
dik vendégeinek, amióta Magyarországon 
megkóstolta a családjával, és azóta is éven-
ként visszajár a főzéstudományát tökélete-
síteni. Szerinte Koppenhágában úgy még 
nem sikerült soha a főzés, mint Magyaror-
szágon. 

Dániáról keveset tud az átlag - magyar. 
Ennek oka talán az lehet, hogy csak akkor 
esik útba az ország a magyar utazónak, ha 
Nyugat - Svédországba, vagy ha az Északi 
Sarkra utazik. 

Az ország területe akkora, mint a Du-
nántúlé, lakosainak száma is fele Magyar-
országénak. Az arányok megváltoznak, ha 
Dánia tartományát, Grönlandot is számí-
tásba vesszük. A Dánok a Vikingek leszár-
mazottainak tekintik magukat. A IX. - X. 
században ostromolták több ízben Párizst, 
elfoglalták Angliát. Ma az ország hadsere-

ge 7.000 főt számlál, és minden 8. fiatalnak 
juthat az a megtiszteltetés (sorsolás útján), 
hogy fél évig a dán fegyveres erők kötelé-
kében szolgálhat. (Ez csak egy kis adalék). 

Az egy főre jutó nemzeti össztermék 
26.000 dollár, Európát és az U.S.A.- t is 
megelőzik ezen a téren. (Magyarországon 
ez a mutató 2.400 dollár). A szociális ellá-
tás szintje a világon a legmagasabb, az 
életszínvonal is az elsők között van a föld-
golyón. 

A bevezetőben említett látogatás alkal-
mával ismerkedtem meg Slagelse városá-
ban egy baráti klub vezetőivel, akik kezde-
ményezték a kapcsolatok elmélyítését, 
egymás jobb megismerését. Meghívtak 
Mohácsról egy 40 tagú küldöttséget, hogy 
egy hét alatt bemutassák Dániából azt, ami 
7 napba belefér. 

A csoport ez év április végén utazott ki, 
a rendkívül változatos és feszített program 
során jártunk egy tengerjáró hajó gyomrá-
ban, egy farmergazdaságban, a Dán Parla-
mentben. Nagyon hosszan lehetne sorolni 
a programokat és a helyszíneket. A legna-
gyobb élmény talán a vendéglátó dán csa-
ládok megismerése volt, hiszen a sokszor 
hajnalig tartó beszélgetések során életre 
szóló barátságok kötődtek, és persze sok 
dán is megtanulta, hogy kell járni a csár-
dást a magyar kazettára, a magyar bor mel-
lett. 

Dán barátaink humanitárius segítség-

ként 14 db rokkantkocsit és ruhaneműt 
küldtek a mohácsi szociális otthonoknak. 

Hazajőve itthon megalakítottuk a Dán 
- Magyar Baráti Társaságot, 50 fő alapító 
taggal. Kezdeményeztük Mohács és Sla-
gelse városának testvérvárosi-szintre eme-
lését. A város hivatalos küldöttsége tavasz-
szal járt Slagelsében. Reményeink szerint 
a testvérvárosi szerződés még az ősz folya-
mán aláírásra kerül. 

Dán barátaink szeptember elején vi-
szonozták látogatásunkat. Az egy hét eltel-
tével szerényen csak két dolgot említettek. 
Nem gondolták volna, hogy Mohács és 
Budapest között nincs autópálya, és hogy 
programjainkkal túllicitáljuk őket. 

A mohácsi Dán - Magyar В aráti Társa-
ság célként fogalmazta meg az országhatá-
rok elbontását, a közös európai ház megte-
remtését. Akinek nem tűnik utópisztikus-
nak a fent vázolt program, szívesen látjuk 
sorainkban, számítunk támogatására, se-
gítségére. 

Pár szót a terveinkről. Slagelse városa 
szívesen lát vendégül fiatalokat 2 hetes 
kurzusokra nyelvtanfolyamra, továbbkép-
zésre, munkásokat átképzésre. Szívesen 
adják át a „halászháló szövésének" tudo-
mányát a hal adás helyett. 

Remélem, hamarosan tájékoztatást ad-
hatunk a lehetőségekről a lap hasábjain. 

Pinczei József 
a Dán - Magyar Baráti Társaság elnöke 

Tetszeni fog a Szentháromság szobor 
Trischler Ferenc műtermében járva a 

minap, tájékoztattam a művészt a Mohácsi 
Hírlap 5. számában megjelent, a Szenthá-
romság szobor Emléktemplomban kiállí-
tott makettjére vonatkozó mohácsi kifogá-
sokról, észrevételekről. 

A művész minden megbírált részlet-
kérdésre megnyugtató választ adott. 

A Jézus arckifejezésére vonatkozó kri-
tikát mosolyogva hárította el azzal, hogy 
az ilyen kisméretű maketteken termé-
szetesen semmilyen arckifejezése nincs 
még a figuráknak. A teljes nagyságú szo-
bor alakjainak megformázásakor a legfon-

tosabb szempontok egyike az arckifejezés, 
amit a művész a legnagyobb gonddal fog 
megmintázni. (Aki valóban ismeri Tisch-
ler Ferenc művészetét, nyugodt lehet, tes-
sék csak a sátorhelyi, nagynyárádi szobra-
inak arcát vagy a pécsi Assisi Szent Ferenc 
arckifejezését megnézni. Különben bárki 
meggyőződhet a művész tehetségéről ok-
tóberi mohácsi kiállításán.) 

A Fiú lábát takaró drapéria pedig a 
művészettörténésszel illetve az építésszel 
folytatott konzultáció eredményeképpen a 
művész szándéka szerint is arányosan 
összhangban lesz az Atya ruházatának 

hosszával. A halk és szűkszavú művész 
arra kéri a mohácsiakat, hogy bízzanak 
benne — ez a szobor tetszeni fog. 

KP 
A Szentháromság szobor Alalpít-

vány továbbra is várja a város polgá-
rainak támogatását! Pénzadományai-
kat a Mohács és Vidéke Takarékszö-
vetkezet 241 — 98316-os számlájára 
fizethetik be. Csekket Bártfai István-
nál kaphatnak a Kazinczy u. 14. szám 
alatti Építész Irodában. 
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M ű s o r o k 

j 
Bartók Béla Művelődési Központ L 

Kossuth Filmszínház 
25-27. Az idökapu (Vadak 

~J ura П.) (mb. színes amerikai) 
R.: Sylvio Tabet; Fsz.: Marc 

Singer, Wings Hauser, Sarah Do-
uglas 

T.: Zothar király halála után 
Arakban a gonosz Árkion ragadja 
magához a hatalmat a Yun hordák 
és démoni fegyvere segítségével 
rettegésben tartja a világot. Ami-
kor felkelés tör ki ellene, Arklont 
egy boszorkány segíti és így min-
den eddiginél hatalmasabb fegyver 
birtokosa lehet. 

28-01. Holtomiglan-holto-
diglan (színes amerikai filmvígjá-
ték) 

02-04. Túl az Óperencián 
színes amerikai kalandfilm 
R.: Ron Howard ; Fsz.: Tom 

Cruise, Nicole Kidman 
T.: Joseph és Shannon élete ál-

ma mindig az volt, hogy saját föld-
jük legyen. Szülőföldjük. Írország 
gyönyörű vidék, de nem könnyű az 
élet. Elutaznak Amerikába. Kez-
detben semmijük sincs, aztán elin-
dulnak nyugatra, hogy megszerez-
zék a lehezőséget a boldog élethez. 

05-08. Omega zsaru (színes, 
magyarul beszélő, amerikai akció-
film) 

09-11. Tökéletes katona (szí-
nes, magyarul beszélő, akciófilm) 

R.: Roland Emmerlich; Fsz.: 
Jean-Claude Van Damme, Dolph 
Lundgren 

T.: Valahol egy szupertitkos 
katonai bázis hibemálókamrájá-
ban acélos izmú férfiak alusszák 

gépálmukat. A vietnámi háború hi-
bernált veteránjai ők, bármikor, 
bárhol bevethető univerzális har- r 
cosok, megannyi legyőzhetetlen L 
terminátor. Könyörtelenül ölnek, Г 
ha parancsot kapnak rá. Egyikük 
azonban kiáll a sorból. Döntésével 
viszont magára zúdítja volt harcos-
társa haragját. 

A Kossuth Filmszínházban 
3-án 16 órakor a Pfullingen-i 

Musikverein Stadtkapelle koncert-
je 

Közreműködik a Mohácsi Ifjú-
sági Fúvószenekar 

Mozi emelet 
A kamarateremben 
P. Kovács Júlia és Platthy 

György festőművészek tárlata 
Megtekinthető: október 4-ig. 
T. Ferk Anna textilművész és 

Trischler Ferenc szobrászművész 
kiállítása 

Megnyitó: október 9-én 18 
órakor. Megnyitja: Brandstätter 
György. A tárlat megtekinthető: 
október 25-ig 

A galérián 
Kolbe Mihály és Martinszky 

János festőművészek 
állandó kiállítása 
A kiállítások megtekinthetők: 

hétfő kivételével naponta 10-18 
óráig 

A Művelődési Házban 
3-án 20 órától Hobday bál 
5-én 19 órakor Kispál és a 

Borz koncert 
10-én 21 órától Asterix bál 

Kiállítás ajánló 

Gobelinek és szobrok 
Izgalmas tárlattal örven-

dezteti meg a Művelődési köz-
pont, a Szép szerelmeseit. T. 
Ferk Anna textiltervező ipar-
művész és Trischler Ferenc 
szobrászművész először mutat-
kozik be együtt városunkban. 
Ferk Anna 16 évvel ezelőtt már 
kiállított Mohácson, de Trisch-
ler Ferenc, aki a Szenthárom-
ság szobrot készíti, először lép 
a közönség elé munkáival a 
mozi emeleti kamaratermében. 
T. Ferk Annának ez a tizenne-
gyedik, Trischler Ferencnek a 

tizenegyedik önálló kiállítása. 
Mindketten résztvettek vala-
mennyi jelentősebb Dél—du-
nántúli és baranyai tárlaton, s 
több külföldi bemutatkozásuk 
is volt. A házaspár legnagyobb 
mohácsi megbízatása az alsó-
mocsoládi kastély és parkja go-
belinekkel illetve szobrokkal 
való díszítése. T. Ferk Anna 
murális művei közül 14 van 
köztulajdonban illetve köz-
gyűjteményben. Trischler Fe-
rencnek több, mint 20 köztéri 
munkája található az ország vá-

rosaiban és faluiban. Mohács 
környékén található a Bólyi Jó-
zsef Attila dombormű és a Bő-
ség című szobor, Sátorhelyen a 
Termékenység, Nagynyárádon 
az Olvasó lány, Töttösön a II. 
világháborús dombormű. Egy 
szobor a Vatikánban található. 
A művészházaspár nagy izga-
lommal készül a mohácsi be-
mutatkozásra. 

A kiállítást 1992. október 
9-én 18 órakor Brandstätter 
György nyitja meg. KP 

Ifjúsági hangversenyek 
A Nemzeti Filharmónia és 

a mohácsi Bartók Béla Műve-
lődési Központ közös szerve-
zésben az 1992/93-as tanévre 
ismét meghirdeti ifjúsági hang-
versenybérletét, melynek előa-
dásai az alábbiak: 

• 1992. október 12. Hel-
sa-i mandol inzene-
kar 

• 1992. november 23— 

26. Vivaldi 
Pécsi Szimfonikus Zenekar 
• 1993. február 2—5. 

Mosolygó muzsika 
Mecsek Fúvósötös 
Közreműködik: Bukszár 

Márta-ének, Sólyom Katalin-
szavalat 

• 1993. március 15—19. 
Világjáró előadómű-

vészek 
Perényi Eszter-hegedű, 

Kiss Gyula-zongora, Búzás Ai-
da-ének 

A bérletek ára: 160 Ft. 
Az előadások helye: Kos-

suth Filmszínház, előadások 
kezdete 11 és 12 óra 30 perc. 

A bérletek elójegyezhetók 
a Műv. Központban, október 
10-ig. 

Lánycsóki Népház programjából 
Szeptember 21 - novem-

ber 2-ig Kedves János kiállítása-
tekinthető meg a kisteremben 

Szeptember 28. a Német 
Egyesület összejövetele 20 órá-
tól 

Október 2. Tini klub 16-18 
óráig 

Sakk klub 18-20 óráig 
Dolina bál 20 órától 
5. Német Egyesület összejö-

vetele 20 órától 
7. Német nyelvű gyermek 

honismereti csoport összejövete-
l e l5 óra 30 perctől 

9. Sakk klub 18 órától 
10. Német gitár együttes 

koncertje 15 órától 
Felhívás! 

Személyiségfejlesztő prog-
ramot indítunk, melyre korláto-
zott létszámban lehet jelentkezni. 

A program 10x2 órás tréningből 
áll, mely mindössze 200 Ft/fő-be 
kerül. 

Lényege: Problémaérzé-
kenység; emberi kapcsolatok 
gazdagítása; meggyőző, és prob-
lémamegoldó kommunikáció 

Jelentkezési határidő: szep-
tember 30. 

Tölgyesiné Zátonyi Zita 

Szüreti Fesztivál! 
Október 24-én Szüreti 

Fesztivált tartunk. 
Egésznapos rendezvényün-

kön többféle versenyt is szerve-
zünk, melyekre október 16-ig le-
het jelentkezni. Ezek a követke-
zők: 

1. Gyermekvirtus (az ált. isk. 
korosztály számára) 

zsákbanugrás, lepényevés 

stb. 
jelentkezni lehet: Rittlinger 

Jánosnénál (a Puch butikban), 
Tölgyesinénál a Népházban 

2. Borász négypróba: karó-
verés, lopózás, puttonyfutás, bor-
próba 

Nevezési díj 100 Ft/fő. Je-
lentkezni lehet: Marsainé Szabó 
Gabriéllánál (a Polgármesteri 
Hivatalban), Tölgyesinénál a 
Népházban 

3. Halászléfőzó verseny: Ne-
vezési díj 500 Ft/fő, mely 1 kg 
halat és a szükséges fát tartal-
mazza. Jelentkezni lehet: Bősz 
Jánosnénál (élelmiszerbolt). Töl-
gyesinénál a Népházban 

Október 16-ig várjuk a je-
lentkezéseket!!! 

A Szüreti Fesztivál részletes 
programját a következő számban 
közöljük! 

04 - 05 - 07 * 04 - 0 5 - 07 * 0 4 - 0 5 - 07 
Az elmúlt két hétben bő-

velkedtünk — sajnos — közle-
kedési balesetekben, bűnügy-
ben egyaránt. Lássuk címsza-
vakban alegfigyelemreméltób-
bakat! 

• Szeptember 7. 
— A rendőrség nyomozást 

rendelt el K. János szajki lakos 
ellen, aki augusztus 29-én, la-
kásán bántalmazta K. Jánosnét, 
melynek következtében az sú-
lyos sérülést szenvedett. 

• Szeptember 10. 
— Nyomozást rendeltek el 

ismeretlen tettes ellen, aki 
szeptember 9-én reggel beha-
tolt a Sátorhelyi gázcseretelep-

re és onnan 145.000 Ft érték-
ben gázpalackokat tulajdoní-
tott el. 

• Szeptember 14. 
.— Bűnügyi őrizetbe vet-

ték, testi sértés bűntette miatt 
B. György mohácsi lakost. 

— Nyomozást rendeltek el 
S. László és társai ellen, akik 
1991. november 29-én, az 
Osztfák Köztársaság területén 
a ,Kadio Scmid" cég üzletéből 
20.375 schilling értékben áru-
féleségeket tulajdonítottak el. 

Közlekedési baleseteink 
között szeptember 1-tól 14-ig 
három súlyos, négy könnyű ki-
menetelűről számolhatunk be, 

illetve öt személyi sérülés nél-
kül végződött Elszomorító vi-
szont, hogy ebből négy oka az 
ittas vezetés volt A pálmát az 
elsőbbségadásból származó 
balesetek száma viszi: 6; az el-
őzés szabályainak megsértésé-
ből 2 baleset „született" az 
adott időszakban. Kérjük, hogy 
az ősz beköszöntével megvál-
tozott útviszonyokat (a köd mi-
att csúszósak az utak, megvál-
toznak a látási viszonyok is) 
vegyék figyelembe, ha kocsiba 
ülnek! 

Az elmúlt 2 hétben a határ-
menti községek közhangulata 
kielégítő volt. odri 

Ügyészségi hírek 
Ebben a számban egy új rovattal leszünk gazdagabbak, merthogy ezentúl az Ügyészség és a 

Bíróság is rendelkezésünkre áll hír anyagokkal. Köszönet érte. Napjaink leggyakrabban feltett 
kérdése köré szerveződött az elmúlt időszak legnagyobb vihart kavart bűncselekménye: 

Hogy lehet könnyen pénzt szerezni? 
P.S. és O.S. mint fűtő dolgoznak a KLOSE Mohácsi Bútoripari Rt-nél, az ötletük a következő 

volt: bútorszöveteket kellene kihozni a vállalattól, eladni azt, ezzel pénzt szerezni. V.J. megszervezi: 
szerez szállítókat és kárpitost, aki megveszi a szöveteket. Három alkalommal „áll is az üzlet", 
amikoris 452 folyóméter szövetanyagot tulajdonítanak el, aminek értéke 501.750 Ft. (Ez reális ár, 
hiszen a kárpitos ennyit fizetett a szövetért a „szervezőnek"!) A feljelentést a KLOSE Rt tette meg, 
a nyomozás befejezését követően az ügy 7 szereplője közül 6 ellen az Ügyészség vádiratot nyújtott 
be a Mohácsi Városi Bírósághoz. A bírói ítéletről hírt adunk, ha az megszületik. 

odri 

Hol (ki) volt, hol (ki) nem volt... 
Fokozott érdeklődéssel, 

majd nem kis meghökkenéssel 
olvastam az Ünnepségek a csata-
évfordulón című írást a Mohácsi 
Hírlap 7. számában. Megrökö-
nyödésemet a következő sorok 
váltották ki: .Koszorúzott az ér-
sek úr,... valamint a Belvárosi, a 
Park utcai, a Széchenyi István és 
a Brodarics téri általános iskolák 
és a Kisfaludy Gimnázium. 
(Ugye van némi hiányérzetük?) 

Van. Gyarló emlékezetem 
szerint ugyanis az Újmohácsi Ál-
talános Iskola is részt vett az ün-
nepségen, mi több, éppen a szer-
zőtől kértem a helyszínen tájé-
koztatást a koszorúzás módjáról. 

A fenti és sok korábbi hiány-
érzet—élményem okán hadd 
ajánljam mindenki figyelmébe. 

aki iskolákkal foglalkozik vagy 
iskolákról ír: ennek a városnak öt 
általános iskolája van - földrajzi 
viszonyaiktól és nagyságuktól 
függeüenül. Egy létszámjelentés 
pedig akkor jó, ha pontos. Mi-
előtt azonban a tisztelt Olvasó 
szavaimat valamiféle divatja-
múlt igazoló jelentésnek vélné, 
sietek rátérni mondanivalóm ál-
talános érdekű részére. 

Felnőttnek mondott magyar 
állampolgárok vagyunk. Hogy 
ki, mikor, hova teszi ki a zászlót, 
hol, hogyan szólal meg a Him-
nusz, hogy ki, mikor, hol, milyen 
ünnepet érez a magáénak - mind-
ezt demokráciánk mostani serdü-
lőkorában is jó lenne lelkiismere-
ti kérdésnek tekinteni, mellőzve 
a létszámellenőrzést Hogy való-
ban önként, bensőnkből vezérel-

ve ünnepelhessünk, ne amiatti 
félelmünkből, hogy jelenlétün-
ket vagy távolmaradásunkat szá-
mon tartja valaki. 

Böhm László 
A szerkesztőség megjegyzé-

se: 
Elnézést kérek, hogy az isko-

lák felsorolásából kihagytam az 
újmohácsit, a teljesség kedvéért 
különben 6 általános iskola van, 
mert a Kórház utcait is hajlamo-
sak elfelejteni! Hiányérzetem 
mellesleg nem az iskolákra vo-
natkozott. Augusztus 29. egyéb-
iránt annyira mohácsi ünnep, 
(keserű emlék), hogy bizony, jo-
gosnak éreztem megírni hiányér-
zetemet. A megjelenés valóban 
lelkiismeret kérdése, de hogy mi-
lyen lelkiismeret az ...? 

KP 

V e r s e k 
Műsorokban és reklámúj-

ságokban is olvashattuk, hogy 
a nyári szünet után szeptember 
12-én, szombaton, a Mohácsi 
Művészeti Kör rendezésében a 
„Mohácson éló irodalmár", 
Máthé Balázs költő mutatkozik 
be, beszélgetőpartnere pedig 
Kovács József költő. 

A kb. három tucatnyi ér-
deklődőnek az édesanya 
mondta el, hogy a család túl-
zásnak tartja a .Költő" titulust. 

Balázs — úgy vélem — 
tényleg még elsősorban böl-
csészhallgató, és versíróként 
bontogatja szárnyait. Ki hosz-
szabb ideje figyeli próbálkozá-
sát, örömmel konstatálja, hogy 
röpte egyre önállóbb, simább, 
de erőteljesebb is. ívei, fordu-
latai egyre szebbek, meghök-
kentóbbek. Költő érik... 

Máthé Balázs bemutatko-
zása immár a második e fóru-
mon.. Nem is bemutatkozás 
volt ez, inkább műveinek be-
mutatása, véleményének, gon-
dolatainak, gondjainak feltárá-
sa. Az alkalmat az szolgáltatta, 
hogy a közelmúltban jelent 
meg három műve az Elsó han-
gon című antológiában hu-
szonkilenc fiatal versíró-költó 
alkotásainak társaságában. 

Kétezer pályázóból választot-
ták ki a harmincat, Balázsnak 
pedig mindhárom beküldött 
versét elfogadták. 

A Hotel Csele presszójá-
ban először mégis a „háziasz -
szonyt", Laufer Margitot tap-
solták meg a jelenlevők, akinek 
emlékplakettet, saját alkotását, 
nyújtotta át a Társaság elnöke, 
Balázs Balázs, a vezetőség 
megbízásából. 

Máthé Balázs verseit maga 
a szerzó és Antoni Andrea 
mondta el. Egyre világosabban 
rajzolódik ki — az újabb mű-
vek ismeretében — Balázs al-
kotásainak sajátos, egyre egyé-
nibb hangja és világa. A versek 
intellektuálisak, gyakoriak 
bennük a görögös-latinos mű-
veltség nyomai. Jellemzőjük a 
tömörség. Egyre jobban érvé-
nyesül a logika, a gondolatok 
és a költői képek tisztább rend-
je, ugyanakkor nem vész el a 
ritmus, a dallam, a játékosság: 
nyelvi-rímelési bravúr szinte 
minden költeményében előfor-
dul. Azt sem lehetett nem ész-
revenni, hogy alkotásainak 
szinte mindig van egy sötét fá-
tyolos alaptónusa. 

Bár Balázs azt mondta, 
hogy egy saját kötetnél is job-
ban örül annak, hogy belevet-
ték egy antológiába, mégis ér-
deklődve várjuk, mikor lesz el-

sőkötetes. 
Reméljük, hamarosan! 

KF 

Máthé Balázs: 
Éjjel a Dunán 

Messze, lent a vlzsodor 
itta izzadt habjait, 
s (mint sötét sírcsokor) 
bontogatta szirmait 
az Éj. 
Csak méla nesz s egy hajó 
lépte loccsant, osont át 
(talán félni lenne jó), 
amint elnyelte odaát 
a Mély. 

A szélein fürödtünk, 
áttörtek a hullámok 
ruhádon, s fent, fölöttünk, 
mint trónfosztott királyok, 
járt, zúgott az őselem, 
a Szél, 
s bőrödön egy csepp 
с megragadt. 

Közben telt, libbent az Éj 
(a hajó lomhán elhaladt), 
s kitakarta fátylait 
az Ég. 

Filmelőzetes 
Két szemtelen vadászmenyét 
Marc Singer pompás izmai 

Az időkapuban keveredik a 
mese és a valóság, a fantázia vi-
lága és a hétköznapok történései. 

Zothar király halála után 
Arakban a gonosz Árkion ragad-
ta magához a hatalmat, rettegés-
ben tartva a világot. Ebben segít-
ségére vannak a Jun hordák és 
démoni fegyvereik-

Amikor már a nép nem tűr to-
vább, a felkelés leverésére várat-
lan segítséghez jut Árkion egy 
gyönyörű boszorkány személyé-
ben, aki ismeri az időkapu titkát. 
S itt jön a szomorú maiság ! Mert 
aki átjut az időkapun, az megis-
merkedhet egy bizonyos korsze-
rű fegyverrel, amelytől titkon 
mindnyájan rettegünk. A neutron 
detonátorról van szó... 
A gonosz Árkion Sarah társasá-
gában átlép az időkapun és eljut 

a mai Los Angeles-be. 
A Vadak Ura, Bard (Marc Sin-
ger) meg akaija menteni a vilá-
got! Ő is beszáll a ringbe! Saját 
vadságában, időzónákat és föld-
rajzi messzeségeket semmibe vé-
ve, átmerészkedik az időkapun. 
Zabolátlansága, ruhátlansága, hi-
ányos ismeretei igencsak furcsa 
helyzetet teremtenek számára 
Los Angeles-ben. De a cél végül 
is szentesíti merészségét: meg 
kell akadályoznia a katasztrófát! 
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A s z t a l i t e n i s z 
A szakosztály „újkori" éle-

te 1987-ben kezdődött, amikor 
Eller András vette kezébe a vá-
rosi asztalitenisz utánpótlás 
irányításának ügyét. A ver-
senyzők toborzása és tanítása a 
Brodarics téri Iskolában Bánki 
Nándor hathatós segítségével 
kezdődött. 

1988-ban már mind a fiúk, 
mind a lányok megyei szinten 
a korosztályuk élvonalában 
voltak. A következő év hozta 
az újabb minőségi ugrást, 
amennyiben Andrics Anikó 
élete első osztályos versenyén 
már 3. helyezést ért el. 

Ekkorra már sokan figyel-
tek fel a Szakosztályban folyó 
jó munkára — az edző Csizma-
dia László vo l t—és egyre több 
gyerek jelentkezett játékra. 

Sajnos 1990-ben Eller 
András egészségi állapota nem 
engedte meg az intenzív gya-
korlati munkát, de a szakosz-
tály vezetését és anyagi támo-
gatását döntően továbbra is 
biztosította, míg a szakmai 
munka irányítását a fiúknál 
Ódor György vette át. 

1992-ben már országos 
szinten is felfigyeltek eredmé-
nyeinkre, mert a korosztályos 
magyar bajnokságot Andrics 
Anikó megnyerte és a fiúk kö-
zül hárman is kerültek országos 
versenyeken 32 illetve 16 közé, 
ami az induló 120-150-es lét-
számot figyelembevéve igen jó 
eredmény. 

Ez az év már az áttörés éve 
volt a megyében, mert 1991-
ben, ahol elindultak versenyző-
ink, megyei szinten mindent 
megnyertek. Megérdemlik hát, 
hogy név szerint is felsoroljuk 

őket: Andrics Anikó, Stang Ré-
ka, Wirtmann Klára, Urbán 
Barbara, Kiss Mónika, a fiúk-
nál Urbán Balázs, Héjjas Ta-
más, Reisz Zoltán. 

A versenyévad végén, 
1992 augusztusában már így 
fest az országos ranglista: 
Újonc fiúk: 2. Urbán, 6. Reisz, 
18. Héjjas (edző: Ódor 
György). Újonc lányok: 2. 
Andrics (edző: Csizmadia 
László), sőt Urbán Balázst már 
egy korcsoporttal feljebb, a 
serdülőknél is a 34. helyen 
rangsorolták. 

Az egyéni versenyek sike-
rei feljogosították a lányokat 
arra, hogy az NB П.-ben a fel-
nőtt nők bajnokságában indul-
janak. 

A csapat tagjainak életkora 
10 és 14 év között volt, így a 
mezőny messze legfiatalabb 
együtteseként mérkőzést nem 
sikerült ugyan nyerni, de sok 
egyéni győzelmet arattak és ta-
pasztalatot szereztek lányaink. 

Sajnos a tanév vége után a 
lány csapat szétesett, mert a 
végzősök közül többen Pécsett 
folytatják tanulmányaikat, és 
így sportpályafutásukat is. 

A pécsi Spartacus NB П-es 
csapatában igazoltak lányaink, 
sőt az egyedüli fiatalabb (6. 
osztályt kezdő) Andrics Anikó 
további fejlődése érdekében 
szintén e klub versenyzője lett 
úgy, hogy nálunk edz és pécsi 
színekben versenyez. Eddigi 
szereplése nagy reményekre 
jogosít, hiszen az ország egyik 
vezető klubja a Bp Statisztika 
számít rá a jövőben. 

A fiúk továbbra is egyéni 
versenyeken indulnak és ko-

moly reményeket főzünk sze-
replésükhöz, hiszen az 1992-
93 évi I. oszt. ranglistaverse-
nyek kiemelési rangsora sze-
rint az újonc fiúknál az ország 
vezető klubja, a BVSC mögött 
a második helyen állunk. 

Az idei cél a megyei felnőtt 
bajnokság megnyerése (ne fe-

ledjük, a csapat tagjai 
mindhárman 12 évesek!) és az 
országos versenyeken minél 
több jó helyezés (lehetőleg ér-
mes) elérése. 

Amennyiben terveink va-
lóra válnak, a fiúk jövőre, 13 
évesen az NB Ш-ban játszanak 
majd! Ahhoz, hogy idáig eljus-
sunk, szükség volt a Brodarics 
téri Iskola, a Bóly-Gó Kft, és a 
Városgazdálkodási Vállalat se-
gítségére is, azon felül, hogy az 
MTE magáének érezné a szak-
osztályt, mindent megtesz a jó 
szereplés érdekében. 

Befejezésül álljanak itt a 
legfrissebb eredmények: 1992 
augusztus: Szent István kupa, 
Szolnok: serdülő leány egyes: 
3. Andrics; újonc fiú egyes: 3. 
Reisz és Urbán; újonc leány 
egyes: 3. Andrics. 

1992 augusztus: BVSC 
idénynyitó ranglista verseny: 
újonc fiú egyes: 3. Urbán. 

Statisztika idénynyitó 
ranglista verseny: újonc leány 
egyes: 1. Andrics. 

Mindezek az eredmények 
azt mutatják, hogy ebben a 
sportágban is vannak tehetsé-
gek városunkban, és azt is, 
hogy a szakosztályban magas 
színvonalú szakmai munka fo-
lyik. 

Baris József 

Tájékoztatás az árverések fontosabb szabályairól 
1. Az ingatlanok tehermen-

tesen kerülnek árverésre, kivé-
ve az 1991. évi XXV. törvény 
25. (1) bekezdésében megha-
tározott Ak-értékben ki nem fe-
jezett értéknövekedésének ál-
lami támogatással csökkentett 
összegű megtérítésének köte-
lezettségét. 2. Az ingatlanok 
adatai és térképe az ingatlan 
fekvése szerinti önkormányzat 
hirdetőtábláján és a szövetke-
zetnél, valamint az árverés 
helyszínén megtekinthetők. 3. 
Az ingatlanok Ak-értéken ke-
rülnek árverésre. Amennyiben 
az igénybejelentés alapján 
egyezség jön létre, úgy az 1000 
Ft/Ak-értékben kerül átszámí-
tásra, az egyezség tényét az ár-
verésen be kell jelenteni, ha 
egyezség nem jön létre, egy 
Ak-érték az 1991. évi XXV. 
törvény 22. (1) bekezdése 
alapján 3000 Ft/Ak kikiáltási 
áron indul. 4. Az árverésen a 
vételre szánt kárpótlási jegyet 
és (vagy) mezőgazdasági vál-
lalkozást támogató utalványt 
(banki letéti igazolást) letétbe 
kell helyezni., amelynek 20 %-
a az árverési előleg, mely a vé-
telárba beszámít, vagy vissza-
adásra kerül. 5. Az árverésen az 
1991. éévi XXV. törvény 21. -a 
alapján az őt megillető kárpót-
lási jegyekkel (utalvánnyal) és 
a banki letéti igazolással az a 
kárpótlásra jogosult vehet 
részt: a) akinek az elvett termő-
földje a gazdálkodó szervezet 
tulajdonában vagy használat-
ban van; b) aki a termőföldet 
árverező szövetkezetnek 1991. 
január 1-én és az árverezés idő-
pontjában is tagja, állami gaz-
daságnak az alkalmazottja; c) 
akinek 1991. június 1-én abban 
a községben, városban volt az 
állandó lakhelye, ahol az árve-
rező termőföldterülete van. Az 
árverezésen való részvétel jo-
gosultságát igazolni kell, a jo-
gosultságot igazolni nem tudó 
személyt az árverésen való 
részvételből ki kell zárni. 

Figyelmeztetés 
Árverezni a 104/1991. (Vi-

li. 3.) Korm. rendelet 29. -a 
alapján személyesen, megha-
talmazott útján vagy több kár-
pótlásra jogosult esetén együt-

tesen lehet. A meghatalmazást 
közokiratba vagy teljes bizo-
nyító erejű magániratba kell 
foglalni. A 104/1991. (VIII. 3.) 
Korm. rendelet 33. (5) bekez-
dése alapján az árverés vezető-
je kizárja a további árverésből 
azt az árverezőt, aki az ajánlat 
lezárását követően nem él véte-
li jogával. A kizárt személy az 
árverési előleget elveszti. Az 
elvesztett árverési előleg az ál-
lamot illeti meg. A vételi jogot 
csak az a jogosult gyakorolhat-
ja, aki kötelezettséget vállal a 
termőföld mezőgazdasági 
hasznosítására (fertőzésmentes 
és gyommentes állapotban tar-
tására), és arra, hogy a termő-
földet a mezőgazdasági terme-
lésből öt éven belül nem vonja 
ki. Amennyiben vállalt kötele-
zettségét a tulajdonszerzéstől 
számított öt éven belül megsze-
gi, a termőföld kártalanítás nél-
kül állami tulajdonba kerül, és 
árverezés útján lesz értékesít-
ve. A kárpótlásra jogosult ta-
nyatulajdonost a tanyája körüli 
termőföldre az árverés során 
elővásárlási jog illeti meg. A 
vételi jog alapján szerzett ter-
mőföldnek a tulajdonszerzés-
től számított három éven belül 
történő elidegenítéséből szár-
mazó bevételnek termőföldre 
fordított értéknövelő beruházá-
si kiadásokkal csökkentett ré-
szét teljes egészében az elide-
genítés évében kell a tulajdo-
nosnak a személyi jövede-
lemadó adóalapjául szolgáló 
összjövedelméhez hozzászá-
mítani. Bevételnek az illetékki-
szabás alapjául szolgáló forgal-
mi értéket kell tekinteni. 

Az árverezésen bármely 
okból meg nem jelenő kárpót-
lásra jogosult később, a mu-
lasztásra hivatkozva semmiféle 
jogot nem érvényesíthet, ebből 
az okból az árverés eredménye 
nem változtatható meg. Árve-
rési kifogást nyújthat be az ár-
verésen résztvevő árverező, to-
vábbá az árverezésből kizárt 
személy az árverezés lezárását 
követő három napon belül az 
Országos Kárrendezési és Kár-
pótlási Hivatalhoz. A kárpót-
lásra jogosult az általa megvá-
sárolt termőföld Ak-értékben 

ki nem fejezett értéknövekedé-
sének állami támogatással 
csökkentett összegű megtéríté-
sére köteles az árverésen a föl-
det az eladó részére. A termő-
föld hasznosítását és védelmét 
szolgáló, s a termőföld értékét 
növelő meliorációs, öntözési és 
utóépítési beruházások eseté-
ben a beruházási költségeknek 
az állami támogatással és az 
amortizálódott hányaddal 
csökkentett értékét kell a földet 
kiadó részére megtéríteni. A 
gazdálkodó szervezet által el-
végzett számítás helyességét a 
kárrendezési hivatal ellenőrzi. 
A vételi jog gyakorlásával tu-
lajdonba kerülő termőföld új 
tuladonosa a földet átadó gaz-
dálkodó szervezet részére köte-
les megtéríteni az új gazdasági 
évet előkészítő szükséges, fő 
gazdasági munkáknak (szán-
tás, talajerő-visszapótlás), a 
zöldleltári értékeknek (pl. 3 év-
nél nem idősebb takar-
mányvetés) a gazdálkodó szer-
vezet táblatörzskönyve alapján 
számított ellenértékét. A térítés 
mértékében és módjában az új 
tulajdonos és a gazdálkodó 
szervezet állapodik meg. A vé-
telijog gyakorlásával tulajdon-
ba kerülő földeket, az annak 
fekvése szerint illetékes körzeti 
földhivatal adja birtokba. A 
gazdálkodó szervezet hozzájá-
rulásával a földhivatal birtokba 
adja a termőföldet akkor is, ha 
a birtokbaadás egyéb feltételei 
fennállnak, de a jogosult az el-
ismert tartozását nem fizette 
meg, vagy részletfizetésben 
sem állapodott meg. Felhívjuk 
a tisztelt árverezni számítók fi-
gyelmét, hogy a tájékoztató az 
árverés fontosabb szabályairól, 
valamint a figyelmeztetés az 
összes termőföld-árverési hir-
detménnyel kapcsolatban fi-
gyelembe veendő. 

Országos,Kárrendezési és Kár-
pótlási Hivatal 

f l l i l l l l 

ber 10-én jelenik meg. 
Lapzárta október 5. 

12 óra. 

Labdarúgás 
— A mohácsi FC az NB П. 

nyugati csoportjában az elmúlt 
két fordulóban 2 pontot szer-
zett és így 6 pontjával a tabella 
10. helyén áll. 

Szeptember 13-án, hazai 
pályán a Dorog ellen l : l-es 
döntetlent értek el, és szeptem-
ber 20-án kellemes meglepe-

tésre Tatabányáról is elhoztak 
egy pontot, 0:0-ás döntetlen-
nel. 

Szeptember 27-én, hazai 
pályán a következő ellenfél 
Nagykanizsa lesz, majd két hét 
múlva Pakson játszik a csapat. 

— Az MTE a megyei П. 
osztály Tamási csoportjában 
két mérkőzésen négy pontot 
szerzett úgy, hogy Lippón 4:0, 

hazai pályán a Magyarbóly el-
len 5:2 arányban nyert és így 6 
mérkőzésből szerzett 10 pont-
jával a táblázat második helyén 
áll. 

A következő fordulóban, 
27-én Szederkényben lép pá-
lyára a csapat, majd október 4-
en a Véménd együttesét fogad-
ja a Kórház utcában. 

Ökölvívás 
Somogytúron a Szegfy 

László ökölvívó-emlékverse-
nyen a mohácsi versenyzők kö-

zül a serdülő 
36 kg-ban Arnold Ferenc 
46 kg-ban Harmat István 

az ifjúsági 

42,5 kg-ban Kiss Norbert 
57 kg-ban Bogdán János 
a junior 48 kg-ban Nagy Fe-
renc győzött. 

Kézilabda 
Az MTE megyei I. osztály-

ban szereplő férfi— és női csa-
patai váltakozó sikerrel szere-
peltek az elmúlt két hétvégén. 

Eredmények: Nők: 
szeptember 13. MTE — 

Zsolnay 18:18(11:8) 

Végig vezetve, biztosnak 
látszó győzelmet szalasztott el 
a csapat 

szeptember 18. Konzum — 
MTE 21:14 (11:2) 

Katasztrofális első félidő 
után a másodikban már csak a 
szépítésre maradt esély. 

Férfiak: 

szeptember 12. Harkány — 
MTE 31:36 (13:20) 

Biztos győzelem az újonc 
ellen. 

szeptember 17. MTE — 
TÁSI 33:26 (16:12) 

Gondnélküli győzelem. 

Sakk 
1992. augusztus 24-28 kö-

zött rendezték meg Budapesten 
a korosztályos bajnokságot A 
13 évesek kategóriájában ifj. 
Arató Béla, a Mohácsi TE sak-
kozója veretlenül végzett az el-
ső helyen, 7 ponttal. Érdekes-
ségként közöljük az egész ver-

seny legszebb kombinációját. 
Világos: (Arató Béla) К c l ; 

V e2; В еб; В g4 
gy: a2; b2; c2; d5; f3; h2 
Sötét: (Tóth Gábor) К h7; 

V h5; В gl\ В f7 
gy: g5; f4; d6; c7; b6; a5 
Következett: h4 — gh: 

V e4 t — К g8 
В e8 t — В f8 
V еб t — V f7 
B g 7 : t — K g 7 : 
Be7 1:0, sötét feladta, men 

elfogták a vezérét. Fiatal sak-
kozónk eredményéhez gratulá-
lunk, további sok sikert kívá-
nunk: MTE sakk szakosztály. 

Dr. Mátyás Ernő geológus 
és csoportja évtizedek óta ku-
tatja a természetes ásványok 
szerepét az ember, a növény- és 
állatvilágban, azok egészségre 
gyakorolt hatását. Az általuk 
kikísérletezett ásványkompo-
zítumok -amelyek nagy része 
már forgalomba került, többfé-
le betegségben nyújtanak eny-
hülést, sok esetben gyógyulást. 
Az Országos Gyógyszerészeti 
Intézet által ellenőrzött, kipró-
bált termékekről van szó. 
Emésztőrendszeri-neurotikus-
ivarszervi betegségekben, az 
allergiában, meddőségben, 
csontritkulásban szenvedők-
nek nagy részénél jelentős ja-
vulás mutatható ki. Lábszárfe-
kély kezelésében is eredmé-
nyeket produkáltak készítmé-
nyeik. Nemcsak a humán gyó-
gyászatban, de a növény- és ál-
latvilág területén is alkalmaz-
ták e termékeket, amelyeknek 
lényege, hogy szinte feles-
legessé teszik a kemikáliák al-
kalmazását. A vegyszerekkel 
kezelt, óriás gyümölcsök ve-
szítettek eredeti aromájukból, 
az iparszerűen előállított 
mennyiségű és minőségű élel-
miszerek mesterkélt ízűvé, és a 
tenyésztett állatok húsa rossz 
ízűvé válik, mintegy erőszakos 
beavatkozás a természet erői-
be: felborul a biológiai egyen-
súly. Ezek a civilizációs ártal-
mak, amelyek a mesterséges 
anyagok elterjedésével léptek 
fel. Áz élet keletkezésénél is 
jelen voltak meghatározó ele-
mek: az anyag- és zeolit ásvá-
nyok. Lassacskán el-eltűntek 
ezek a fontos ásványok, pedig 
ezek a fejlődés előrehaladtával 
sem nélkülözhetők. Dr. Mátyás 
Ernő a Miskolci Nehézipari 
Műszaki Egyetem docense, fő 
kutatási területe a Tokaj-hegy-
ség, de a nagyvilágban is kutat 
csoportjával: Iraktól Marokkó-

Gyógyító ásványok 
ig, Mongóliától Kubáig. A 
szervezet számára legfonto-
sabb elemeket három csoportra 
osztja: bioelemek, és annak já-
rulékos elemei, és a bionyome-
lemek. A legfontosabb bioele-
mek: hidrogén, oxigén, kén. 
Közismert tény, hogy ezek hi-
ányával az életfeltételek nem 
biztosítottak. A járulékos bioe-
lemek hiánya -ezek a kálium, 
magnézium, nátrium- az élet-
funkciókban komoly zavarokat 
idézhet elő. A bionyomele-
mekre mikroméretekben van 
szüksége a szervezetnek. Ezek: 
kobalt, szilícium, mangán, 
cink, réz stb. Hiányukat ideg-
rendszerünk érzékenyen jelzi, 
koordinálják szervezetünket 
jelenlétükkel. 

A Tokaj-hegységben a ku-
tatócsoport megtalálta ezeket a 
nélkülözhetetlen elemeket és 
beépülésükhöz a katalizátor-
ként viselkedóket is. Az előál-
lított termékekben ezek szeren-
csés ötvözete található. A hu-
mán célra kikísérletezett 
gyógytermékeket megelőzte a 
sok éves kutatás a növény- és 
állatvilágban, ennyi idő alatt 
már mérni lehetett a genetikai 
következményeket is. Az ered-
mények pozitívak voltak. Az 
így kezelt növénykultúrában 
termesztett élelmezési termé-
kek íz- és zamatanyaga kifo-
gástalanná vált, az állatoknál 
kisebb mértékű volt az ag-
resszivitás, utódaik egész-
ségesebbek, húsuk fogyasztás-
ra alkalmassá váltEgyik szá-
jon át szedhető termék a Neu-
rosan por. Idegesség, gyomor-
rontás, gyomorpanaszok ese-
tén javallt. Hasmenés, emész-
tőrendszeri zavarok esetén 
eredményes a szedése. Nyu-
godt alvást, jó közérzetet, ren-
des emésztést biztosít. Széna-
náthában szenvedőknek is eny-

hülést nyújt, de izületi bántal-
makban is segít. „Zeodry-85" 
néven került forgalomba a hin-
tőpor. Makacs természetű Iáb-
szárfekély-betegségben ered-
ményesen használható. A „Ze-
odry-84" szintén hintőpor, iz-
zadékonyságban, gombás be-
tegségekben segít. A teljes 
szájüreget tartja karban a Den-
tomin fogpor, amely garatgyul-
ladásban és nátha tüneteiben 
hatásos. Nem károsítja a bakté-
riumflórát, kivédi a fertőzést. A 
Rejuvenál arcradír is jó ha kéz-
nél van serdülőknél, zsíros-, 
ráncos bőrűeknél. Fertőtlenítő 
hintőport ajánlanak állatok ré-
szére, víztisztítót akváriumba. 
Szagtalanítót a hamutartóba, és 
növények ápolásához tápsót. 
Nap mint nap jelennek meg az 
új termékek is. Egy kg-os ki-
szerelésben vákuumozott, jó-
dozott sót állítanak elő, amely 
a pajzsmirigy működését tartja 
rendben. A nyomelemes kősó 
pedig csökkentett nátrium tar-
talmú, magas vérnyomás és 
érelmeszesedés gyógyélelme-
zésében nélkülözhetetlen. Az 
Aphrodité-Thétys fürdősó házi 
fürdőkúrához alkalmazható, 
reumában, izületi bántalmak-
ban, idegességben is nőgyó-
gyászati panaszoknál eredmé-
nyes. Fenti termékek forga-
lomban vannak, Mádon állítják 
elő. Megjelenésükben egysze-
rű, szolid árfekvésű termékek, 
amelyek a természet erejével 
védik egészségünket. Az ásvá-
nyok gyógyászati célú fel-
használása egyre nagyobb mér-
tékű, önmagukban nem min-
den esetben elegendőek, de lét-
fontosságúak. Kiegészítik a ke-
mikáliákat, gyógynövényeket, 
összehangolva betegségeink 
gyógyítását. 

M.Nyirek Judit 

Tanuljunk nyelveket!? 
Az idegen nyelv fontosságá-

ról sok szó esik manapság. Sőt — 
ha szabad így neveznem — „di-
vattéma" lett, amióta az orosz 
nyelv nem kötelező tárgy azisko-
lákban. Helyette német, angol, 
francia, olasz nyelvek kerültek 
előtérbe. A könyvkiadók, köny-
vesboltok igyekeznek az igé-
nyekhez megfelelő könyveket, 
szótárokat, kazettákat kínálni. 
De ezek a feltételek nem mindig 
elegendőek a sikeres nyelv-
tanuláshoz. Aki egyedül bármely 
nyelv tanulásába belekezdett, ta-
pasztalhatta, hogy ez nem olyan 
egyszerű. Sokszor szükségünk 
van társra,segítségre, tanárra, 
tanfolyamokra... 

Ehhez nyújtanak segítséget a 
Művelődési Ház idén is meghir-
detett tanfolyamai: 

— német, angol (kezdő, kö-
zéphaladó, haladó) 

— francia , horvát, olasz 
(kezdő) 

A nyelvtanfolyamok 50 órá-
sak, heti 3x2 vagy 2x3 órás be-
osztással, hétköznapokon az esti 
órákban. A tanfolyam házi nyelv-
vizsgával zárul, ami nem hivata-
los nyelvvizsga, csak szintfelmé-
rés, hogy mindenki tisztában le-
gyen azzal, a nyelvtanulás mi-
lyen fokán áll. 

A jelentkezőket szeptember 
végéig várjuk és reméljük a na-
gyobb aktivitást, mert az eddig 
jelentkezettek száma nem mutat 

nagy érdeklődést. 
Újból „csak" sokat beszé-

lünk róla? Mikóczi Mária 

Aprók tánca — ugrálda 
Kedves szülök! 
A szeptember 16-i „Ap-

rók tánca" váratlan megbete-
gedés miatt elmaradt. Elnézé 
süket kérjük! 

Az első foglalkozás 1992. 
szeptember 30-án, délután 16 
órakor lesz. 

A jelentkezési lapra írják 
rá a gyermek és gondviselője 
nevét, lakcímét és az óvoda 
nevét 
Kovácsné Horváthy Lenke 
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8. MOHÁCSI HÍRLAP 1992. szeptember 26. 

A k c i ó S 

Június 15. és december 5. között 
nyerhet a BÓLY-GÓ-val! 

Ha boltjainkban vásárol: f Vásárlás esetén ^ 
: 5.000- 50.000- Ft-ig 1 db sorsjegyet 
50.000- 100.000, -Ft-lg 5 db sorsjegyet 

100.000- 200.000,- Ft-Î O db sorsjegyet 
adunk, 

J 

g á z k o n v e k t o r o k a t , g á z k a z á n o k a t , 
k ö z p o n t i f ű t é s - s z e r e l v é n y e k e t , 
g á z - v í z m e l e g í t ő k e t , 
g á z t ű z h e l y e k e t , 
v a l a m i n t e z e k t a r t o z é k a i t . 3 0 0 - 0 0 0 ' " ^ ! ^ ^ Ь е и 

2 db SAMSUNG kamera, 
2 db SAMSUNG színes TV, 

20 db HITACHI, TEFAL, ROWENTA 
háztartási és híradástechnikai nyeremények kerülnek kisorsolásra 

december 11-én 
Nézze meg kínálatunkat: 
mohácsi, bólyi, szederkényi, lánycsóki boltjainkban 

j> > 
A B O L Y - G O meghozza szerencséjét: 

duplán nyerhet, h a nálunk vásárol. 

Új — Új — Ú j — Ú j — Ú j — Ú j 

Szabadság u. 36. 

Villamos szerelvények 
szaküzlete. 
Tel.: 711/16-53 

Új — Új — Ú j — Ú j — Ú j — Ú j 

Üzleti vállalkozásra 
alkalmas, komfort 

nélküli, telefonos ház, 
hosszabb távra kiadó. 

Tel.: 711/11-28 

300 n-öl termőföld (épület 
nélkül), üdülőtelek áron 

alul eladó, vagy értékegyez-
tetéssel járműre, haszon-

állatra cserélhető. 
A telek közművesíthető (víz, 

gáz, villany). 
Érd.: Mohács, Budai Nagy 
Antal u. 1., ill.1922/295-ös 

telefonon. 

Kárpótlási jegyemet 
eladom. 

Érd.: Felszabadulás Ikt. 
23b I./6. 

Mohácson a Duna -
parton garzonlakás 

eladó. 
Érdeklődni a 

helyszínen: Ságvári E 
u. 2. 2/6. Molnár. 

Eltartási szerződést 
kötnénk 

idős bácsival, nénivel vagy 
házaspárral. 

Ottlakással, vagy anélkül. 
Lehet vidéki is. 

Érd.: Mohács, Szent János 
u. 2. II./6. (Selyemgyárral 

szemben) 

Kárpótlási jegyek 
eladók. 

Tel . : 711/27-64 
18 óra után. 

Pécsi belvárosi 
összkomfortos 
garzon lakás 

eladó. 
Érdeklődni: 

Tel.: 711/10-30. 

Bolti pultnak is alkalmas 
fiókos, nagyobb méretű 

masszív irodaasztal, 
jutányos áron eladó. 

Mohács, Prényi u. 5. 
Tel.:711/13-09. 

Eladó 600 négyszögöl szőlő 
és 300 négyszögöl föld, lak-
ható nagy épülettel, présház 
teljes felszereléssel. Csen-
csevár311. Mohács, Szőlő-

hegyen. Tel.: 711/15-27 
az esti órákban. 

Téglaépületben lévő 
2 szobás, első emeleti, 

gázfűtéses lépcsőházból 
nyíló lakás eladó. 

Érdeklődni: az esti órákban . 
Mohács, Perényi tömb l/B 

I em. 5. ajtó. 

Gépi kötést 
rövid határidővel 

vállalok. 
Divatpulóverek, sálak, 

sapkák hozott fonalból is. 
Novákné, Mohács, 

Liliom u. 10. 

52 m2-es tehermentes, 
nem I.M.S. 

lakás eladó. 
Felszabadulás Ikt. 8. 

I. em. 12. Bodolay 
Tel: 15-25 délután. 

A Bólyi Mezőgazdasági Kombinát 
a SZÓJA hazai termesztésének és széles körű 

felhasználásának gesztora 
Önnek is kínálja 

élelmiszeripari és háztartási célra korszerűen 
feldolgozott termékeit: 

A SOJA - VITA® védjegyű termékek, 
— a textúráit szójagranulátum, 
— a textúráit szójakocka és 
— a zsírtalanított szójaliszt a táplálkozást 

egészségesebbé és olcsóbbá teszik, 
Felhasználási tapasztalatainkkal és receptoraink-

kal készséggel állunk rendelkezésére 

7754 Bóly, Ady Endre u. 21. 
Telefon: 72/24-711 

Telefax: 72/24-740 Telex: 012-277 

Értesítem 
kedves vásárlóimat, hogy 

Szőlőhegyenf 

M I N I ABC 
élelmiszer üzletemet 

megnyitottam. 

Nyitva: 
hétfőtől péntekig 

5 óra 30-tól 16 óráig 
szombaton 

5 óra 30-tól 12 óráig 
vasárnap 7 órától 11 óráig 

Siklósi Antalné üzletvezető. 

mmmmmmmmmmmmnm 
Ц Névnapra, születésnapra ajándékoz- S 
щ zon egy gyönyörű színes kvarcképet! w 
ш Különböző méretű kvarc képe- m 
Ц kel árusítunk üzletünkben. Ц 
ш Schindt Fotó m 
§ 1 Szabadság u. 13 jjjjjg 
m (Duna Áruházzal szemben) ш 

S i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i i î 
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îi Fogyókúrás, hízókúrás 
:i és táplálékkiegészítő 

i: a m e r i k a i k é s z í t m é n y e k 
ii Rendkívüli, egészségregeneráló hatás 
j : Másodállásban jó keresetkiegészítő lehetőség. 
; ; Termékvásárlás és üzleti megbeszélés egész nap. 

Atádi Attila, Mohács, 
Felszabadulás Ikt. 15/b, I. emelet 6. 

r j i i : 

Video — Audio 
átjátszó kit 

- 6 pólusú dugó - 6 pólusú dugó (2m vezetékkel) 1 db 
- 6 p. Jack - 3 RCA d. (0.15m) 2 db 
- 5p. d. - 2 RCA Jack (0.15m)1 db 
- SCART d. - б p. Jack (in) 1 db 
- SCART d. - 6 p. Jack (out) 1 db 
- BNC d. • RCA Jack 2 db 
- 3.5mm d. - RCA Jack 2 db 

csak 1099 Ft 

Schindl Fotó és Filmstúdió 
Dózsa GYörgy u. 10. Tel.: 26-87 

Szabadság u. 13. 
(Duna áruházzal szemben) 

Lapunk következő számaiban 
a lakossági apróhirdetésért 

nem kell fizetni. 
A hirdetéseket személyesen a Dózsa Gy. u. 
10-ben lehet leadni. Postán a szerkesztőség 

címére: Mohácsi Hírlap Pf. 73-ra küldjék. 

Bizományi 
BÚTORBOLT 

Bútorok 
bizományi 

vétele, 
eladása. 

Új konyhabútorok 
megrendelhetők 
6 féle színben, 
elemenként is. 
30,40,45,60,90 

cm-es 
méretekben 

SÜ+I 
Mohács, Török u.35. 
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MOHÁCSI HÍRLAP 
KÉTHETI KÖZÉLETI ÚJSÁG 

ISSN 1216-4062 

Lapkiadó és tulajdonos: 
Schindlné Menyhárt Éva 

Levelezési cím: 

Mohács, Pf. 73. 7701 

Telefon: 711/11-01 

Hirdetésfelvétel: 

Mohács, Dózsa Gy. u. 10. 
8 - 1 6 óráig. 

A szerkesztőség vezetője: 
Köveskúti Péter 

®©>9€ 
Tördelő szerkesztő 

Nádasdiné Szanyi Judit : 
Siklósi Nyomda 

Vezető: 
Molnár Antal 

^ 3 
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Színes Polaroid 
Igazolványképakció a 

Schindl 
Fotó üzleteiben 

Az országos 
nyereményjáték 

aug.24-okt. 17.tart. 

Főnyeremény: 
l - l db Philips videokamera 

Nyeremények: 
5-5 db Philips hordozható 

music center 
50-50 db Polaroid 

fényképezőgép 
500-500 db Polaroid 

övtáska 
Önt is várjuk üzleteinkbe! 

Ügyviteli, kei 

Papírzászlók nagy vála; 
• • • 

M a y e r Y y o m 
_ _ _ , i , V , ' \ 
Mohács, A r o k u J T , T « 


